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zanowni Państwo,

racownicg i Studenci Politechnibi ś ląskiej,

Czgtelnicg naszego biu lełg nu,

1 maja 2 0 0 4  pobu słanie się datą znaczącą w  najnowszej -  a może nie tglbo?

-  hisłopii naszego braju, bowiem z wejściem do U n ii Eupopejsbiej uzgsbujemg 

możliwość wgpównania szans pozwoju społecznego, gospodapczego i 

bultupalnego.

Jabo  U czeln ia  już od dłuższego czasu jesteśmg w eupopejsbiej ppzestpzeni 

naubowej i edubacgjnej, uczesłniczgmg w ppogpamacb pamowgc b U E ,  

wdpażamg zasadg ppocesu bolońsbiego, nasi studenci mogą bez ppzeszbód 

poszerzać swoją wiedzę na ppabtgbacb i studiach zagpaniczngcb. D a ta  ta jest 

więc dla nas nie tgle punbtem zwpołngm, co momentem sppzgjającgm pełłebsji 

na temat jabości, jabie nasza działalność -  naubowa i dgdabtgczna, ale nie łglbo

-  może wnieść do wspćlngch zasobów.

A le  jesteśmg łabże jednosłbami, osobami, obgwałelami -  i w tgm wgmiapze 

dzień 1 maja 2 0 0 4  pobu jest pzeczgwiście datą przełomową.

Zgczę Państwu z całego sepca, abg nowa sgtuacja owocowała subcesami we 

wszgsłbicb wgmiapac b, tabże i w tgm najbardziej osobisłgm, czgli rodzinngm, 

abg bgła bodźcem do realizacji mapzeń i ambicji, abg sałgsfabcja z hapmonii 

pomiędzg marzeniami a icb spełnieniem stała się udziałem bażdego z nas.

Wojciech Z ieliński
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04 SENAT

26 kwietnia br. odbyło się XIX zwyczajne po
siedzenie Senatu Politechniki Śląskiej. Porzą
dek dzienny przewidywał (w skrócie): spra
wozdanie z działalności Uczelni i ocenę dzia
łalności Rektora za rok 2003, powołanie w Po
litechnice Śląskiej Szkoły Doktorantów, za
twierdzenie zmian w regulaminie studiów, za
twierdzenie limitów przyjęć na studia w roku 
akademickim 2004/2005, sprawy bieżące i 
wolne wnioski.

■ Otwierając posiedzenie JM Rektor W. ZIE
LIŃSKI zaproponował wycofanie tematu 
Szkoły Doktorantów, gdyż dotychczasowa dys
kusja z Dziekanami wykazała, że projekt ten 
jeszcze nie dojrzał do przedstawienia go 
Senatowi. Senat przyjął tę poprawkę bez za
strzeżeń.

■ Na wniosek JM Rektora, przekonsultowa
ny z Dziekanami, Senat powierzył prof. Ninie 
JUZWIE przewodnictwo obrad w punkcie do
tyczącym sprawozdania z działalności Uczel
ni i oceny działalności Rektora za rok 2003. 
Prof. N. JUZWA udzieliła głosu Rektorowi 
W. ZIELIŃSKIEMU, który omówił obszerne 
sprawozdanie z działalności Politechniki Śląs
kiej. W swoim wystąpieniu Rektor, zaznacza
jąc, że o ile inicjującą rolę we wszystkich dzia
łaniach odgrywają Władze Uczelni, to wyko
nawczą spełnia Uczelnia jako całość, odniósł 
się do działań na wszystkich głównych kierun
kach pracy tego wielce skomplikowanego or
ganizmu.

O d n o sz ą c  się  d o  d y d a k ty k i Rektor przy
pomniał o uruchomieniu studiów zaocznych, 
których wstępna ocena jest bardzo pozytywna. 
Poszerzono ofertę programową o nowe kierun
ki studiów; jest ich obecnie 34 (przed siedmiu 
laty było 18), w tym dwa makrokierunki pro
wadzone w języku angielskim. Ponieważ jed
nak rosnącej liczbie studentów (było ich na 
dzień 1 października 2003 r. prawie 34.000) nie 
towarzyszy wzrost dotacji, trzeba było podjąć 
decyzję o obniżeniu naboru (zwłaszcza na stu
dia dzienne), aby nie obniżać poziomu kształ-

p
cema.jpuest on wysoko oceniany, bowiem ran- 
stwowa Komilja Akredytacyjna pozytywnie 
oceniła 7 zbadanych kierunków.
Dyplomy uzyskało ok. 4.500 absolwentów 
(wzrost o ok. 500 wobec roku 2002) i w ten 
sposób liczba dyplomów wydanych od począt
ku istnienia Politechniki Śląskiej przekroczy
ła liczbę stu tysięcy.

S tu d ia  d o k to ra n c k ie  rozwijają się prawi
dłowo, choć z trudnościami finansowymi (po
nad 200 słuchaczy studiuje poza systemem sty
pendialnym). W 2003 roku promocje uzyska
ło 133 doktorów. Natomiast znaczący regres 
odnotowano w studiach podyplomowych, 
gdzie liczba słuchaczy zmalała z około dwóch 
tysięcy do jednego tysiąca; wymaga to znacz
nego zintensyfikowania działań władz wydzia
łów.

Odnotowano sukcesy  w  ro z w o ju  k a d ry  
o  n a jw y ż s z y c h  k w a lif ik a c ja c h :  liczba 
samodzielnych pracowników nauki wzrosła do 
ponad 300, w tym 136 profesorów tytularnych. 
Zbliża to nas do poziomu czołówki politech
nik, gdzie przy zbliżonej liczbie studentów jest 
około 370 samodzielnych pracowników nauki. 
N a k ła d y  n a  d z ia ła ln o ś ć  n a u k o w ą  wy
niosły w roku 2003 ok. 57 min zł, z czego jed
nak 3/4 jest finansowane z budżetu poprzez 
KBN (BK, BW, granty) i tylko 1/4 pozyskana 
z przemysłu lub z funduszy Unii Europejskiej. 
Pozwoliło to na utrzymanie ubiegłorocznego 
poziomu finansowania, ale znacznie odbiega 
od potrzeb, zwłaszcza że w pozyskiwaniu fun
duszy jest wielka nierównowaga wydziałów 
(przodują RM, RIE, RAu). Organizowane są 
konferencje naukowe, w większości międzyna
rodowe, powstają kolejne Centra Doskonało
ści. Przystąpiliśmy do Śląskiego Centrum Za
awansowanych Technologii (jako koordynator) 
oraz do Parku Naukowo-Technologicznego 
"Technopark Gliwice".

Mówiąc o w sp ó łp ra c y  z  z a g ra n ic ą  Rek
tor zwrócił uwagę na poszerzanie się obszaru 
działań w dydaktyce i nauce w powiązaniu 
z ośrodkami zagranicznymi. Dział Współpra
cy z Zagranicą pełni rolę Regionalnego Punk
tu Kontaktowego w realizacji programów ra
mowych UE. Rośnie liczba pracowników i stu
dentów uczestniczących w programach euro
pejskich.



Omawiając sp ra w y  f in a n so w e  Rektor 
zwrócił uwagę na systematyczne obniżanie do
tacji budżetowej przy rosnących wydatkach - 
w tej sytuacji za sukces można uznać utrzyma
nie, przy wielkim wysiłku ze strony władz 
wydziałowych i uczelnianych, deficytu na po
ziomie roku ubiegłego, tj. w wysokości ok. 
4,6 min zł.
Kończąc omówienie sprawozdania Rektor po
dziękował wszystkim władzom i całej społecz
ności akademickiej za aktywne działania, któ
re owocują wzrostem notowań Politechniki 
Śląskiej w ogólnopolskich rankingach.
Po wystąpieniu Rektora przewodniczący Se
nackiej Komisji ds. Budżetu i Finansów, Pro
rektor W. CHOLEWA, przedstawił ocenę dzia
łalności finansowej Uczelni sporządzoną przez 
Komisję w wyniku analizy materiałów i uwag 
zgłoszonych w trakcie dyskusji. W końcowych 
wnioskach Komisja "...proponuje Senatowi 
przyjęcie przedłożonego sprawozdania z wyko
nania planu finansowego Politechniki Śląskiej 
za 2003 rok".

Po dyskusji, w której głos zabrali: prof. 
J. FRĄCZEK, prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. 
N. JUZWA i prof. T. GLINKA, zaś wyjaśnień 
udzielili Rektor W. ZIELIŃSKI i Prorektor 
W. CHOLEWA, Senat p rzy ją ł sp raw o zd a
n ie  z d z ia ła ln o śc i U c z e ln i 40 głosami 
przy trzech wstrzymujących się. W kolejnym 
głosowaniu Senat p ozy tyw n ie  ocen ił d z ia 
ła ln o ść  R e k to ra  w roku 2003. Za taką 
uchwałą padło 39 głosów przy trzech wstrzy
mujących się.

■ Wprowadzając zebranych w tematykę regu
laminu studiów Rektor W. ZIELIŃSKI przy
pomniał, że w trakcie pięcioletniego okresu 
wdrażania systemu punktowego oceny studiów 
obowiązywał stary regulamin i prowizorium 
w prowadzające zmiany. Skoro od 1 paździer
nika br. wprowadzenie systemu ECTS stanie 
się faktem, należało podjąć pracę nad nowym 
regulaminem.
Prorektor R. WILK zrelacjonował tok prac 
przygotowawczych, podkreślił zasięganie opi
nii różnych środowisk i instytucji oraz scharak
teryzował zasady nowego regulaminu.
W dyskusji nad propozycją regulaminu udział 
wzięli: dr inż. J. KAPINOS, prof. L. DO

BRZAŃSKI, dr inż. R. KLISZCZEWICZ, dr 
inż. K. STANGEL, prof. J. ZAWADIAK, prof. 
J. NADZIAKIEWICZ, prof. J. FRĄCZEK, dr
G. KOZŁOWSKA i dr B. PALUCHIEWICZ. 
Wyjaśnień i odpowiedzi udzielali Rektor 
W. ZIELIŃSKI i Prorektor R. WILK. 
Prorektor R. WILK wyraził podziękowanie 
osobom, których praca przyczyniła się do po
wstania koncepcji nowego regulaminu: prof. 
J. Nadziakiewiczowi, dr B. Łazarzowi, dr 
R. Kliszczewiczowi, prof. A. Rusinowi, prof. 
A. Błach, dr J. Majewskiemu, prof. R. Grzym- 
kowskiemu, dr J. Spałkowi, mgr A. Kani, dr 
A. Zarychcie, stud. M. Nigotowi, mgr E. Broń- 
ce i mgr D. Molendzie.
Po dyskusji Senat jednomyślnie uchwalił nowy 
Regulamin Studiów (z uwzględnieniem popra
wek).

■ Rektor W. ZIELIŃSKI zaprezentował pro
pozycje limitów przyjęć na I rok studiów za
znaczając, że intencją władz Uczelni jest - 
z przyczyn budżetowych - ograniczanie liczby 
kandydatów na studia dzienne i zwiększenie 
naboru na studia wieczorowe i zaoczne. Po 
dyskusji, w której głos zabierali: prof. J. SU- 
WIŃSKI, dr inż. J. KAPINOS, Rektor W. ZIE
LIŃSKI i Prorektor R. WILK Senat - przy jed
nym głosie wstrzymującym się - uchwalił pro
pozycję limitów przyjęć (wraz z autopo
prawką).

■ W sprawach bieżących i wolnych wnio
skach głos zabierali: Rektor W. ZIELIŃSKI, 
dr K. CZAPLA, stud. M. NIGOT.
Poruszono następujące sprawy:
- wykorzystania terenu po wyburzeniu bara

ku zwolnionego przez "Wasco",
- zmian w zagospodarowaniu terenów i bu

dynków w Dzielnicy Akademickiej,
- okresu świąt i imprez uczelnianych 

(maj br.),
- imprez z okazji Dnia Sportu,
- poszerzenia bazy sportowej Uczelni,
- apelu bpa M. lędraszewskiego o udział 

w pielgrzymce akademickiej na Jasną 
Górę,

- udziału w tegorocznych Igrach.
Red.

(na podstawie zapisu magnetofonowego posiedzenia)
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W ydział K ierunek studiów  lub m akrokierunek
Liczba
m iejsc

OGÓŁEM

Liczba
miejsc*

RA r ARCHITEKTURA I URBANISTYKA 90 -
AUTOMATYKA I ROBOTYKA 150 -
• studia inżynierskie -  Sosnowiec 35 -
ELEKTRONIKA I TELEKOMUNIKACJA 150 -

RAu •  studia inżynierskie -  Sosnowiec 35 -
INFORMATYKA 150 -
• studia inżynierskie -  CKI Rybnik 35 -
• studia inżynierskie -  Sosnowiec 35 -
MAKROKIERUNEK: Automatyka i Robotyka, Elektronika i Telekomunikacja, Informatyka 90 -

BUDOWNICTWO 180 —

RB • studia inżynierskie -  CKI Rybnik 
-  (specjalność: inżynieria miejska) 30
-  (specjalność: budowlano-architektoniczna) 60 -

CHEMIA 150 50

RCh INŻYNIERIA CHEMICZNA I PROCESOWA 120 60
TECHNOLOGIA CHEMICZNA 300 150
MAKROKIERUNEK: Technologia i Inżynieria Chemiczna 80 40
ELEKTROTECHNIKA 400 280

RE • studia inżynierskie -  CKI Rybnik (specjalność: inżynieria elektryczna) 90 70
ELEKTRONIKA I TELEKOMUNIKACJA 260 130

RG GÓRNICTWO I GEOLOGIA 250 125
ZARZĄDZANIE I INŻYNIERIA PRODUKCJI 200 90
ENERGETYKA 150 75
INŻYNIERIA ŚRODOWISKA 250 125

RIE • studia inżynierskie - CKI Rybnik (specjalność: energetyka komunalna) 50 25
MECHANIKA I BUDOWA MASZYN 250 125
OCHRONA ŚRODOWISKA (studia inżynierskie) 150 75

ELEKTRONIKA I TELEKOMUNIKACJA (studia inżynierskie) 100 50
RM F FIZYKA TECHNICZNA 60 30

MATEMATYKA 300 150
AUTOMATYKA I ROBOTYKA 225 158

RM T EDUKACJA TECHNICZNO-INFORMATYCZNA 225 158
MECHANIKA I BUDOWA MASZYN 225 158
ZARZĄDZANIE I INŻYNIERIA PRODUKCJI 225 158
EDUKACJA TECHNICZNO-INFORMATYCZNA 150 75
INŻYNIERIA MATERIAŁOWA 100 75
METALURGIA 75 60

RM ZARZĄDZANIE I INŻYNIERIA PRODUKCJI 
•  Katowice 150 75
• Bytom 60 30
• Tychy 60 30

RT

TRANSPORT 
• Katowice 140 _
• studia inżynierskie -  Bytom 60 18
• studia inżynierskie -  Tychy 70 28

ADMINISTRACJA (studia licencjackie -  Zabrze) 60 -
SOCJOLOGIA (studia licencjackie -  Zabrze) 60 -
ZARZĄDZANIE I MARKETING 
• Zabrze 100

RO Z • Katowice 60 -
• studia inżynierskie -  CKI Rybnik 60 -

ZARZĄDZANIE I INŻYNIERIA PRODUKCJI 
• Zabrze 120 60
•  Katowice 120 60

O G O ŁEM 6.545 2.793

*- kwalifikacja na studia połączona z egzaminem dojrzałości (wspólna matura)
W roku akad. 2003/2004 przyjęto 5840

plan 6580
Gliwice, 23.04.2004 r.



KRONIKA 
REKTORSKA

•  1 kwietnia br. Prorektor R.K. WILK odbył 
spotkanie z wiceprezydentem miasta Gliwi
ce prof. J. Kaźmierczakiem w sprawie 
IGRÓW 2004.

•  1 kwietnia br. Prorektor R.K. WILK spotkał 
się z nauczycielami fizyki szkół średnich wo
jewództwa śląskiego, których uczniowie zostali 
laureatami olimpiady fizycznej.

•  2 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI podej
mował w Ośrodku Wypoczynkowo-Szkolenio- 
wym "Cis" w Szczyrku rektorów uczestniczą
cych w obradach Regionalnej Konferencji 
Rektorów Uczelni Akademickich {patrz rubry
ka "Regionalna Konferencja Rektorów"). Ob
rady dotyczyły głównie aktualnych problemów 
szkolnictwa wyższego, w tym projektu o po
mocy materialnej dla studentów oraz organiza
cji Festiwalu Nauki Śląskiej.

•  6 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI i Pro
rektor M. DOLIPSKI wzięli udział w spotka
niu z zawodnikami, trenerem i kierownictwem 
drużyny piłki siatkowej AZS Politechniki Ślą
skiej, która wywalczyła awans do I ligi. Spo
tkanie odbyło się w Ośrodku Sportu Politech
niki Śląskiej.

•  17 kwietnia br. Prorektor R.K. WILK wziął 
udział w uroczystości wręczenia statuetek Nar- 
cyz'04, które przyznaje Izba Przemysłowo- 
Handlowa regionu rybnicko-jastrzębskiego naj
bardziej aktywnym kobietom z tego regionu. 
Uroczystość miała miejsce w Jastrzębiu.

•  19 kwietnia br. Prorektor W. CHOLEWA 
przewodniczył Senackiej Komisji ds. Budżetu 
i Finansów.

•  20 kwietnia br. Prorektor R.K. WILK spo
tkał się z dyrektorem Ośrodka Badań i Kon
troli Środowiska w Katowicach mgr inż. Jac
kiem Mozdryniewiczem. Celem spotkania było 
omówienie współpracy naukowo-dydaktycznej.

•  22 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK spo
tkał się z dyrektorem Wojewódzkiego Urzędu 
Pracy w Katowicach p. Przemysławem Koper
skim. W czasie spotkania omawiano możliwo
ści wykorzystania funduszy strukturalnych 
w celu udoskonalenia dydaktyki w Politechni
ce Śląskiej.

•  23 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w spotkaniu zorganizowanym przez

Wojewodę Śląskiego L. Jarzębskiego i Śląskie
go Komendanta Wojewódzkiego Policji 
K. Szwajcowskiego na temat zapobiegania pa
tologiom społecznym oraz nasilającym się ak
tom agresji i przestępczości.

•  23 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
wziął udział w otwarciu II koncertu charyta
tywnego, organizowanego przez dyrektora 
Domu Dziecka nr 2, Panią Magdalenę Budny 
i Radio Plus. {Więcej w rubryce "Godne odno
towania”).

•  23 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK wziął 
udział w zorganizowanej w Katowicach uro
czystości wręczania dyplomów najlepszym stu
dentom w ramach konkursu Primus Inter Pa- 
res. Nasza studentka z Wydziału Matematycz
no-Fizycznego Barbara Sensuła zajęła pierw
sze miejsce na szczeblu regionalnym, tj. w wo
jewództwie śląskim.

•  23 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w Katowicach w uroczystości 
10-lecia Górnośląskiej Agencji Przekształceń 
Przedsiębiorstw S.A.

•  26 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w konferencji "Badania - Innowa
cyjność - Wzrost gospodarczy - Nauka 2004", 
która odbywała się w Warszawskim Centrum 
EXPO XXI w Warszawie.

•  27 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wraz 
z prorektorami uczestniczył w uroczystości 
podpisania umowy o powołaniu spółki "Park 
Naukowo-Technologiczny TECHNOPARK 
Gliwice". {Więcej w rubryce "Technopark Gli
wice”).

•  28 kwietnia Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w otwarciu konferencji naukowej 
"Szkoła Mechanizacji i Automatyzacji Górnic
twa", która odbyła się w Wiśle-Malince.

•  W dniach 28-30 kwietnia br. Rektor 
W. ZIELIŃSKI wziął udział w Kongresie 
"Higher Education for United Europę", zorga
nizowanym przez KRASP i UMCS w Lubli
nie z okazji rozszerzenia Unii Europejskiej. Na 
Kongres przybyło ponad 400 rektorów z 32 
krajów Europy. Plonem Kongresu było przy
jęcie "Deklaracji Lubelskiej". {Tekst Deklara
cji w oddzielnej rubryce).

•  29 kwietnia br. Prorektor W. CHOLEWA 
spotkał się z przedstawicielami Vitus Bering 
Centre, Horsens. Omówiono możliwości roz
szerzenia współpracy oraz program wizyty gru
py profesorów i przedstawicieli władz lokal
nych Horsens w czerwcu 2004 roku.
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1.
U i\iw E R syTE iy są  bEZCENNyM i TRWAłyM dobREM ku b u R y  EURopEjskiEj. OsTA ły sią poiw iM O  lic z N y c h  

pRZEMiAN p o liiy c z N y c h  i qospodA R C zych , jAk iE  pRZETOczyły sią przez EuR opą. P R zyc iĄ qA ły  d o  siEbiE 

najtęższe u iwysły i szIa c Ihetne serca , w s p ó b w o R z y ły  i R ozw ijA ły  E uR opą d u c k A , kTÓRĄ sią szczyc iM y i

kTÓRA pROMiENiujE NA CAty ŚwiAT. RÓWNiEŻ i dz iś  UNiu/ERSyiETy AkTyWNiE UCZESTNiCZĄ W pROCESiE q łą -  

b o k ic h  pRZEMiAN, JAkiE STAły sią u d zk łE M  NASZEqO poko lE N iA . ReaUzUJĄC CeIe o k R E Ś lO N E  W DEklARA' 

c j i  B o lo Ń s k iE j o ra z  STRATEqii L izb o Ń sk iE j d o s io s o w u jĄ  sysTEM kszTAłcENiA d o  poTRZEb i wyMAqAŃ 

EUROpEjskiEqO RyNku pRACy. D z k k jĄ  NA RZECZ podNiESiENiA jA koŚ ci i koNkllRENCyjNOŚCi EUROpEj- 

s k iE q o  szkolN icTW A w yższE qo , Rozw ijA jĄC  bAdANiA NAukow E , p ro m u ją c  iNNOWAcyjNOŚć i AkrywN iE  

uczESTNiczĄC w  tra n s F e rz e  T E ch N o lo q ii o ra z  kszTAłcĄC w  ryM  d u c h u  M łodE  kAdRy. PRzyczyN iAjĄ sią 

W TEN s p o s ó b  d o  b u d o W A N k  SpołECZEŃSTWA iN foR M AcyjN E qo i qo sp od A R k i OPARTEJ NA w iE dzy. W s p ó ł-  

pRACujĄC śc iś lE  z so b Ą  uNiwERsyTEiy tw o rz ą  d z iś  EuRopEjskĄ P rz e s trz e ń  E dukA cy jN Ą  i BAdAwczĄ.

2 .
M is jA  EUROpEjskicb UCZElNi NiE MOŻE sią JEdNAk OqRANicZAĆ jEdyN iE  d o  kszTAłcENiA STudENTÓW i ROZ- 

w ijA N iA  N A uki. Jej' iSTOTNyM ElEMENTEM jEST TAkŻE W ycboW ANiE M łodE qO  poko lE N iA  W d u c h u  WARTOŚci 

STANOwiĄcych podsTAw ą naszej' ku b u R y  i d E c y d u jĄ c y c h  o jE j dyNAM iczNEj żywoTN Ości. P a ra F ra zu ją c  

MAksyMą Jana  Z A M o ysk iE q o , w iE lk iE q o  p o ls k iE q o  męża s ta n u  z XVI w iE ku , MOŻEMy pow iE dziE Ć : "TAkA 

bądz iE  E u ro p a ,  jAkiE  jE j M łodziEŻy ch o w A N iE 1'. A Ie  ROzuMiEMy te ż , że "TaU e bądziE  M łodziEŻy c h o -  

WANiE, jA k iE  bądĄ  EUROpEjskiE iNSTyTUCjE EdukACyjNE". PRAqNĄC SPROSTAĆ TEj w iE lk iE j M isji UNiWERSy- 

TETU d o ło Ż y M y  WSZElkich STARAŃ, b y  w łA Ś ciw iE  i skuTECZNiE REAlizOWAĆ CEl, jA k iM  jEST ksZTAłcENiE i 

w y c h o w A N iE  d o b R y c h  obyw A TE li jEdNOCZĄCEj s ią  E uR opy. M y ś liM y  NiE T y lko  o STudENTAck. P o d E j- 

MujEMy iN ic jA Tyw ą wypR AC ow AN iA -  w sp ó lN iE  z iNNyM i Ś R odow iskA M i i iNSTyTucjAMi -  sp ó jN E qo  m o- 

dE lu  EdukAC ji, OpARTEqO NA EUROpEjskiM SySTEMiE WARTOŚci i w iz j i  obyWATElsTWA EURopEjskiEqo. Bą- 
dziEM y wdRAŻAĆ TEN M odE l NA WSZySTkick pOziOMAck kszTAłcENiA, TWORZĄC o d p o w iE d N iE  pROqRAMy 

NAUCZANiA, pisZĄC podRĘCZNiki, A TAkŻE włASNyM pOSTĘpOWANiEM o ddz iA łu jĄ C  NA SERCA i UMysły mFo- 

dziEŻy o ra z  CAłEqo spoFeczeństw a.

5.
N a  NASzyck o c z A c h  ORqANizujĄCA sią w  N o w y  s p o s ó b  E u ro p a  p rz e s u w a  sią ku W s c h o d o w i,  króR y 

pRZECiEŻ WSpÓtlWORZył JEj w iE low iE koW E  kubuROWE dziEdziCTWO. Ś R o d o w is k o  UNiWERSyTECkiE Z RA- 

doŚciĄ  TEN PROCES odNOTOWUjE i ju ż  dz iś  w y c h o d z i MU NApRZECiw. EuROpEjskA PRZESTRZEŃ szkolNicTWA 

wyższEqo obsjM u jE  ju ż  te ra z  40 Is ra jó w  i TRudNO b y ło b y  sobiE w yobR A zić zjEdNOCzoNĄ AkAdEMickĄ Eu- 
Ropą bsz  uNiwERsyTETÓw w  M o s k w iE , PETERsbuRqu i K ró Ie w c u ,  w  K ijo w iE  i L w o w iE , 

w BukAREszciE i S o fii.  BądziEMy wspiERAĆ ten  p ro c e s  p o sz e rz a n a  EuRopy, dbAjĄC o to ,  b y  podEjMOWA- 

NyM w  iyM  d u c h u  iN ic jA iyw oM  po liiyczN yM  TOWARzyszyły odpow iE dN iE  ucze IN ane dziAłANiA AdREsowANE 

NAdE wszysTko d o  N A u ko w có w  i STudENTÓW kRAjów pRzyqoTOwujĄcych sią d o  WEjściA w  STRukruRy UNii 

EURopEjskiEj. TAki pROqRAM SZERoko ZAkROjONEj WSpÓtpRACy NAukoWEj ORAZ WyMiANy STudENTÓW, W TyM 

ZwłASZCZA w spó lN iE  pROWAdzONyck STudiÓW dokrORANCkick, pROqRAM OpARTy NA S o lidN yck podsTAWACk 

fiNANSOWyck, STANOWi NiEzbądNy WARUNEk pOWOdzENiA dAlsZEqO PROCESU iNTEqROWANiA CAłEj EuRopy.

4.
D o  oq łoszE N iA  NiNiEjszEj D EklAR Acji skłANiA qRONO R e s o r ó w  u cze In I E U R opE jsk ick, Z A c k o d N ic k  i 

w s c h o d N c h ,  z a ró w n o  czas, jA k  i MiEjscE szczEqólNE. SpoTkAliŚM y sią bow iE M  w  pRZEÓEÓNiu pRzy- 

sTĄpiENiA 10 N o w y c h  p a ń s tw  d o  U N ii EURopEjskiE j i zEbRAliŚMy sią w  L u b liN E , qdz iE  pRZEd 455  
k r y  p o w sT A k  R zE czpospo liTA  O b o jq A  -  w  is ro c iE  zaś w iE lu  -  N A R o d ó w . O  wydARZENiu TyM p R zyp o - 

MNiAł PApiEŻ Jan PaweF I I ,  okREŚkjĄC dR oqą , jAkĄ pRZEckodzĄ NARody tej’ czą śc i E uR opy, jA k o  dRO- 

qą  "o d  U N ii d o  U N ii"  -  o d  U N ii LubE lsk iE j d o  U N ii EUR opEjskiE j. N iE c h  d z iE jo w y  m arsz tą  dR oqĄ , 

kTÓREj M ilo w yM  kAMiENiEM jEST dATA 1 MAjA 2004 R oku, NiE ZAkoŃCZy sią NA obECNyM ETApiE, N iE ck 

t r w a .  N iE c k  pRzyNosi NAszyM NARodoM , a zw k s z c z A  NAszEj w s p A N k łE j M łodziEŻy, c o ra z  w iącE j' M oż

l iw o ś c i URZECZywisTNiENiA S zkckE TN yck idEAłÓW i pRAqNiEŃ. UNiwERSyTETy wiERZĄ W EuROpą, w  j'ej' 

pOMyŚlNĄ pRZySzłoŚĆ, i pRAqNĄ b y ć  W AWANqARdziE jE j ŚM iA łyck i TWÓRCZyck PRZEMiAN.
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AKTY NORMATYWNE 
UCZELNI

- Zarządzenie Nr 34/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 1 kwietnia 2004 roku 
w sprawie zasad otwierania w Politechnice 
Śląskiej budowlanych zadań inwestycyj
nych lub modernizacyjnych

- Zarządzenie Nr 35/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 1 kwietnia 2004 roku 
zmieniające zarządzenie w sprawie zmian 
w strukturze Administracji Centralnej dla 
jednostek zlokalizowanych w Katowicach 
oraz wprowadzające zmiany do Regulami
nu Organizacyjnego

- Zarządzenie Nr 36/03/04 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 7 kwietnia 2004 roku 
w sprawie powołania Komisji ds. sprzedaży 
lokalu użytkowego przy ul. Piramowicza 2

- Pismo Okólne Nr 13/03/04 Rektora Poli
techniki Śląskiej z dnia 26 kwietnia 2004 
roku w sprawie powołania Zastępcy Dyrek
tora Administracyjnego ds. Technicznych.

U. Biernat

■ Z a k o ń c z o n e  d o k to r a ty
• dr inż. Piotr KASPRZYK

ur. 20.06.1971 r. w Świerklańcu, Instytut In
formatyki. Promotor - prof. dr hab. inż. An
drzej Grzywak. Temat pracy: "Badania 
efektywności rozwiązań sprzętowych i pro
gramowych systemów multimedialnych". 
RAu, 6.04.2004 r.

• dr Witold ILEWICZ
ur. 25.01.1971 r. w Katowicach, Instytut 
Automatyki. Promotor - prof. dr hab. inż. 
Janusz Piotrowski. Temat pracy: "Estyma
cja parametrów złożonych sygnałów anali
tycznych z zastosowaniem wzorca zdefinio
wanego numerycznie". RAu, 6.04.2004 r.

• dr inż. Tadeusz MZYK
ur. 3.06.1974 r. w Rybniku, doktorant Wy
działu Górnictwa i Geologii. Promotor - dr 
hab. inż. Marek Pozzi, prof. nzw. w Pol. 
Śląskiej. Temat pracy: "Model migracji za
nieczyszczeń wód podziemnych z odpadów 
zdeponowanych w wyrobiskach górniczych

na przykładzie KWK Katowice-Kleofas 
Ruch I". RG, 20.04.2004 r.

• dr inż. Katarzyna NOWIŃSKA
ur. 21.12.1974 r. w Bytomiu, doktorantka 
Wydziału Górnictwa i Geologii. Promotor 
- dr hab. inż. Marek Pozzi, prof. nzw. w Pol. 
Śląskiej. Temat pracy: "Dystrybucja niektó
rych pierwiastków śladowych na drodze od 
koncentratu rudy Zn-Pb do odpadów na 
przykładzie Huty Cynku »Miasteczko Śląs- 
kie«". RG, 20.04.2004 r.

• dr inż. Sławomir GOLAK
ur. 1.12.1975 r. w Mikołowie, doktorant 
Wydziału Inżynierii Materiałowej i Meta
lurgii. Promotor - dr hab. Tadeusz Wieczo
rek, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pra
cy: "Zastosowanie sieci neuronowych do 
analizy wpływu parametrów procesu cynko
wania ogniowego na właściwości blach". 
RM, 6.04.2004 r.

• dr inż. Aleksander BODORA
ur. 10.02.1971 r. w Kędzierzynie-Koźlu, In
stytut Elektrotechniki Teoretycznej i Przemy
słowej. Promotor - doc. dr hab. inż. Krzysz
tof Krykowski. Temat pracy: "Nowa topolo
gia komutatora elektronicznego umożliwiają
ca dwustrefowąpracę silnika PM BDC". RE,
17.03.2004 r., z wyróżnieniem

• dr inż. Maciej DYZIA
ur. 11.01.1971 r. w Sosnowcu, doktorant 
Wydziału Inżynierii Materiałowej i Meta
lurgii. Promotor - dr hab. inż. Józef Ślezio- 
na, prof. nzw. w Pol. Śląskiej. Temat pra
cy: "Otrzymywanie kompozytów o osnowie 
aluminiowej z wykorzystaniem reaktyw
nych tlenków żelaza i tytanu". RM,
27.04.2004 r., z wyróżnieniem

• dr inż. Damian GĄSIOREK
ur. 15.03.1974 r. w Rudzie Śląskiej, Kate
dra Mechaniki Stosowanej. Promotor - prof. 
dr hab. inż. Eugeniusz Świtoński. Temat 
pracy: "Wpływ podatności korpusu na zja
wiska dynamiczne w elektromechanicznych 
układach napędowych". RMT, 28.04.2004 r.

■ Z a tw ie r d z e n ie  h a b il i ta c j i
• dr hab. inż. Jerzy Henryk HERIAN

ur. 10.06.1944 r. w Wierzchowisku, Wy
dział Inżynierii Materiałowej i Metalurgii, 
w zakresie metalurgii. Uchwała Rady Wy
działu Inżynierii Materiałowej i Metalurgii
14.10.2003 r., zatwierdzenie przez CK ds. 
Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych
26.01.2004 r.

STOPNIE NAUKOWE, 
TYTUŁY, STANOWISKA
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04 ■ M ianow anie na stanowisko  

profesora zw yczajnego
• prof. dr hab. Anna PAZDUR

Instytut Fizyki, od 1.04.2004 r.
U. Czapla

Gratulujemy!

Dział Współpracy 
z Zagranicą informuje
■ W yjazdy, przyjazdy
W marcu br. zanotowano 111 wyjazdów zagra
nicznych do 19 krajów: Belgia (1), Chiny (2), 
Cypr (3), Czechy (12), Finlandia (1), Francja 
(4), Grecja (3), Hiszpania (2), Holandia (2), 
Macedonia (1), Malta (1), Niemcy (30), Norwe
gia (4), Portugalia (6), Rosja (4), Słowacja (30), 
Słowenia (1), USA (2), Wielka Brytania (2). 
Głównym celem wyjazdów był udział w kon
ferencjach - 56.
W tym samym okresie Uczelnię odwiedziło 
15 osób z 8 krajów: Belgii (1), Czech (4), Da
nii (3), Litwy (1), Niemiec (2), Rosji (1), Sło
wacji (1), Ukrainy (2).

H. Papkala

Śląskie Centrum 
Zaawansowanych 

Technologii
Dla potrzeb absorpcji funduszy strukturalnych 
w ramach Sektorowego Programu Operacyjne
go - Wzrost Konkurencyjności Przedsiębiorstw 
(SPO-WKP) zostało utworzone konsorcjum 
naukowo-przemysłowe o nazwie Śląskie 
Centrum Zaawansowanych Technologii 
(ŚCZT). Jego koordynatorem została Poli
technika Śląska, jako instytucja dysponująca 
największym w województwie śląskim poten
cjałem naukowym w obszarze techniki i tech
nologii.
3 października 2003 roku została zawarta 
w Gliwicach umowa konsorcjum pomiędzy ni
żej wymienionymi instytucjami:

Politechnika Śląska
Uniwersytet Śląski
Śląska Akademia Medyczna
Akademia Ekonomiczna w Katowicach
Akademia Techniczno-Humanistyczna
w Bielsku-Białej

Politechnika Częstochowska 
Centmm Chemii Polimerów PAN w Zabrzu 
Instytut Informatyki Teoretycznej i Stoso
wanej PAN w Gliwicach 
Instytut Inżynierii Chemicznej PAN W Gli
wicach
Instytut Podstaw Inżynierii Środowiska 
PAN w Zabrzu
Zakład Karbochemii PAN w Gliwicach 
Główny Instytut Górnictwa w Katowicach 
Instytut Metali Nieżelaznych w Gliwicach 
Instytut Chemicznej Przeróbki Węgla w Za
brzu
Instytut Ekologii Terenów Uprzemysłowio
nych w Katowicach 
Instytut Spawalnictwa w Gliwicach 
Instytut Materiałów Ogniotrwałych w Gli
wicach
Instytut Chemii Nieorganicznej w Gliwi
cach
Ośrodek Badawczo-Rozwojowy Urządzeń 
Mechanicznych-OBRUM w Gliwicach 
Instytut Mineralnych Materiałów Budowla
nych w Opolu
Centmm Mechanizacji Górnictwa KOMAG 
w Gliwicach
Centrum Elektryfikacji i Automatyzacji 
Górnictwa EMAG w Katowicach 
Instytut Metalurgii Żelaza w Gliwicach.

A oto treść umowy:
§1

1. Uczestnicy zawiązują Konsorcjum naukowo
- przemysłowe o nazwie " Śląskie Centrum 
Zaawansowanych Technologii" zwanym da
lej "Centrum"

§ 2
Celem "Centrum" jest wzmocnienie współpra
cy miedzy sferą badawczo-rozwojową a gospo
darką poprzez opracowywanie, wdrażanie i 
konsolidacje nowych technologii związanych 
z dziedzinami nauki uznanymi za szczególnie 
ważne dla gospodarki w założeniach polityki 
naukowej i naukowo technicznej państwa.

§ 3
Uczestnicy zobowiązują się do współdziałania 
dla osiągnięciu celu "Centrum", a w szczegól
ności do:
- realizacji zintegrowanych, multidyscyplinar- 

nych projektów badawczych,
- generowanie nowych technologii,
- wdrażania wyników badań w gospodarce

§ 4
1. Koordynatorem Centrum Uczestnicy ustana

wiają Politechnikę Śląską.
2. Koordynator Centrum:

- reprezentuje Centrum w kontaktach z or
ganami administracji państwowej



- prowadzi sprawy administracyjne Cen
trum łącznie z obsługa administracyjną 
Rady Naukowej,

- reprezentuje Uczestników Centrum 
w zakresie udzielonych mu pełnomoc
nictw,

- koordynuje współpracę między uczestni
kami Centrum.

§ 5
1. Rada Naukowa Centrum:

- określa plany działania Centrum,
- wyznacza koordynatora projektu,
- nadzoruje realizacje zadań,
- podejmuje decyzje o przyjęciu nowych 

uczestników.
2. W skład Rady Naukowej wchodzą przedsta

wiciele Uczestników - po jednym przedsta
wicielu każdego Uczestnika.

3. Rada Naukowa działa według ustalonego 
przez siebie regulaminu.

§ 6
Uczestnik wyznaczony przez Radę Naukową 
Centrum do koordynacji projektu:
- koordynuje współpracę między realizatora

mi projektu,
- prowadzi sprawy administracyjne projektu,
- wykonuje montaż finansowy projektu,
- wykonuje i opracowuje sprawozdania z re

alizacji badań.
§7

Uczestnicy Centrum zachowują prawo do pro
wadzenia indywidualnej działalności badawczej 
i wdrożeniowej poza Centrum.

§8
1. Umowa niniejsza zawarta jes f na czas nie

oznaczony.
2. Każdy z Uczestników może wystąpić 

z Centrum z zachowaniem 6-miesięcznego 
okresu wypowiedzenia.

Konsorcjum to składa się z śląskich uczelni 
akademickich, instytutów PAN, instytutów 
branżowych i jednostek badawczo-rozwojo
wych oraz parków technologicznych i przed
siębiorstw produkcyjnych. Struktura podana 
jest na rysunku. Celem ŚCZT jest wzmocnie
nie współpracy między skonsolidowaną sferą 
badawczo-rozwojową województwa śląskiego 
a gospodarką w ramach SPO-WKP. Efektem 
działania ŚCZT ma być bezpośrednie wdraża
nie wygenerowanych nowych technologii, two
rzenie miejsc pracy i wzrost konkurencyjności 
śląskich przedsiębiorstw produkcyjnych na jed
nolitym rynku europejskim. Ważnym atutem 
utworzenia i działalności Śląskiego Centrum 
Zaawansowanych Technologii jest udział pod
miotów gospodarczych wyrażających zdolność 
i gotowość wdrażania wyników badań konsor
cjum poprzez listy intencyjne. Kolejne podmio

ty gospodarcze będą zapraszane do współpra
cy w ramach ŚCZT po przeanalizowaniu wy
ników ankiety wysłanej do 250 firm woje
wództwa śląskiego, w których pytaliśmy o 
możliwości tych firm w zakresie wdrażania za
awansowanych technologii. Innym miejscem 
wdrażania wyników badań ŚCZT będą parki 
technologiczne, które tworzone są w woje
wództwie. Politechnika Śląska podpisała dekla
rację o utworzeniu Technoparku Gliwice, umo
wę o współpracy w zakresie utworzenia Parku 
Przemysłowo-Technologicznego w Jastrzębiu 
Zdroju i list intencyjny w zakresie utworzenia 
Sosnowieckiego Parku Naukowo-Technolo- 
gicznego.
20 listopada 2003 roku na posiedzeniu Rady 
Naukowej ŚCZT uchwalono Regulamin Rady 
Naukowej oraz dokonano wyboru jej przewod
niczącego dwóch zastępców przewodniczące
go i sekretarza. Na tym samym posiedzeniu 
w skład Śląskiego Centrum Zaawansowanych 
Technologii został przyjęty Instytut Techniki i 
Aparatury Medycznej w Zabrzu. Okres trwa
nia pierwszej kadencji Rady Naukowej ŚCZT 
będzie wynosił trzy lata, tzn. 2004-2006 (po
dobnie jak Sektorowy Program Operacyjny - 
Wzrost Konkurencyjności Przedsiębiorstw 
SPO-WKP).
Skład Rady Naukowej ŚCZT w kolejności al
fabetycznej wraz z pełnionymi funkcjami 
przedstawia się następująco:
1. dr hab. n. tech. Beata Cwalina - prof. nzw. 

Ś1AM (.sekretarz) - Śląska Akademia Me
dyczna

2. prof. dr hab. inż. Tadeusz Czachórski (za
stępca przewodniczącego) - Instytut Infor
matyki Teoretycznej i Stosowanej PAN

3. prof. dr hab. inż. Marian Dolipski (prze
wodniczący) - Politechnika Śląska

4. dr inż. Antoni Dubis - Instytut Inżynierii 
Chemicznej PAN

5. dr inż. Adam Gacek - Instytut Techniki i 
Aparatury Medycznej

6. doc dr inż. Henryk Knapczyk - OBRUM - 
Ośrodek Badawczo-Rozwojowy Urządzeń 
Mechanicznych

7. prof. dr hab. inż. Józef Koszkul - Politech
nika Częstochowska

8. doc. dr hab. inż. Marek Kowalczuk - Cen
trum Chemii Polimerów PAN

9. dr inż. Antoni Kozieł - Centrum Mechani
zacji Górnictwa KOMAG

10.dr hab. Marta Krzesińska - Zakład Karbo- 
chemii PAN
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11. prof. dr hab. Eugeniusz Łągiewka - Uniwer
sytet Śląski

12.prof. dr hab. inż. Marian Jacek Łączny - In
stytut Ekologii Terenów Uprzemysłowionych

13.prof. dr hab. inż. Józef Matuszek - Akade
mia Techniczno-Humanistyczna

14.dr inż. Władysław Mironowicz - Centrum 
Elektryfikacji Automatyzacji Górnictwa 
EMAG

15.prof. dr hab. Józef Paduch - Instytut Meta
lurgii Żelaza

lu .p io i. ur nao. mz. jan x  1 1 c i i  IV

przewodniczącego) - Instytut Spawalnictv
17.dr inż. Bożenna Pisarska - Instytut Cheir 

Nieorganicznej
18.dr hab. Jan Pyka - Prof. nzw. AE - Akad 

mia Ekonomiczna im. K. Adamieckiego
19.prof. dr hab. inż. Czesława Rosik-Dulewsl 

- Instytut Podstaw Inżynierii Środowisl 
PAN

20.dr inż. Marek Ściążko - Instytut Chemie: 
nej Przeróbki Węgla



21.prof. dr inż. Zbigniew Śmieszek - Instytut 
Metali Nieżelaznych

22.doc. dr hab. inż. Jan Wachowicz - Główny 
Instytut Górnictwa

23.prof. dr inż. Bronisław Weryński - Instytut 
Mineralnych Materiałów Budowlanych

24.dr inż. Józef Wojsa - Instytut Materiałów 
Ogniotrwałych.

W wyniku procesu ewaluacji projektów Cen
trów Zaawansowanych Technologii 19 konsor
cjów otrzymało status "Centrum Zaawansowa
nych Technologii", a wśród nich ŚLĄSKIE 
CENTRUM ZAAWANSOWANYCH TECH
NOLOGII, którego koordynatorem jest Poli
technika Śląska.
26 kwietnia br. podczas inauguracji konferen
cji "Badania - Innowacyjność - Wzrost Gospo
darczy" Nauka 2004, odbywającej się w War
szawie, nastąpiła uroczystość wręczenia dyplo
mów dla CZT. Dyplom dla Politechniki Śląs
kiej za uzyskanie statusu CZT pod nazwą Śląs
kie Centrum Zaawansowanych Technologii (fo
tokopia na 3 stronie okładki) z rąk Ministra 
Nauki prof. Michała Kleibera odebrał Prorek
tor Marian Dolipski.

M. Dolipski

TECH N O P AR K  
GLIW ICE

Prof. Jan Kosmol 
Pełnomocnik Rektora 
ds. Technoparku Gliwice

22 marca br. Senat Politechniki Śląskiej podjął 
uchwałę o przystąpieniu naszej Uczelni do 
spółki: Park Naukowo-Technołogiczny "Tech
nopark Gliwice", a 27 kwietnia nastąpiło uro
czyste podpisanie umowy spółki, zawiązanej 
przez: Gminę Gliwice, Politechnikę Śląską i 
Katowicką Specjalną Strefę Ekonomiczną S.A. 
Od tego momentu istnieje formalnie instytucja 
zwana popularnie "Technoparkiem Gliwice". 
Jak doszło do powstania takiej instytucji i ja
kie są jej zamierzenia?
Na całym świecie, w tym w Polsce, jednym 
z poważnych problemów stojących na prze
szkodzie w podnoszeniu poziomu wytwarzania, 
a w konsekwencji rozwoju całej gospodarki, 
jest brak zweryfikowanych mechanizmów 
transferu pomysłów innowacyjnych ze strefy 
naukowo-badawczej do szeroko rozumianej 
gospodarki. Ciągle poszukuje się nowych roz
wiązań i to zarówno w krajach gospodarczo

rozwiniętych jak i pozostałych. Takim zwery
fikowanym przez życie sposobem innowacyj
ności gospodarek w krajach gospodarczo roz
winiętych okazały się instytucje spotykane pod 
nazwami: centra innowacji, parki technologicz
ne, inkubatory. Tego typu instytucje dopraco
wały się swojej światowej reprezentacji pod 
nazwą Science Park and Innovation Centre 
Association (SPICA), która między innymi 
ewidencjonuje oficjalnie istniejące centra in
nowacji na całym świecie. Według jej danych 
w 66 krajach świata funkcjonuje ponad 2670 
centrów innowacji, parków, inkubatorów.
O tym, jak ważną rolę mają pełnić takie insty
tucje, niech świadczą m.in. fundusze pomoco
we, jakie Unia Europejska przewiduje dla swo
ich nowych członków. Projektodawcy Fundu
szy Strukturalnych wyodrębnili specjalne środ
ki finansowe na tworzenie parków i inkubato
rów w krajach dziesiątki wstępującej do UE 
z dniem 1 maja 2004 roku. W Sektorowym 
Programie Operacyjnym "Wzrost Konkurencyj
ności Przedsiębiorstw" (SPO WKP) przewi
dziano priorytet: Rozwój przedsiębiorczości i 
innowacyjności poprzez wzmocnienie instytu
cji otoczenia biznesu, czyli poprzez tworzenie 
parków technologicznych, parków przemysło
wych, inkubatorów. UE jest wyraźnie zainte
resowana powstawaniem takich instytucji, wie
rząc, że wspomogą one proces innowacyjności 
naszej gospodarki. Reakcją na takie propozy
cje było uruchomienie ok. 50 działań w skali 
kraju, które mają doprowadzić do powstania 
parku, inkubatora lub centrum transferu tech
nologii.
Koncepcja Parku Naukowo-Technologicznego 
w Gliwicach zrodziła się przed ok. 3 laty i to 
bez udziału naszej uczelni. Zamysł utworzenia 
Technoparku podjęli: Gmina Gliwice i KSSE 
SA, przy czym imiennie byli to: prof. J. Kaź- 
mierczak, wiceprezydent Gliwic oraz dr 
J. Łoik, wiceprezes KSSE S.A. Z pomocą prof. 
J. Stachowicza z zespołem (z Politechniki Śląs
kiej) opracowano "Studium wykonalności", 
z usytuowaniem Technoparku w podstrefie 
gliwickiej KSSE SA. Nowe władze Uczelni 
z JM Rektorem prof. W. Zielińskim wyraziły 
pogląd, że nie tylko Politechnika jest potrzeb
na Technoparkowi, ale i Technopark jest po
trzebny Uczelni. Osobiste zaangażowanie Pro
rektora prof. W. Cholewy w sprawy Techno
parku, spowodowało zasadniczą zmianę w my
śleniu dotychczasowych pomysłodawców, tj. 
Gminy Gliwice i KSSE S.A.: Politechnika 
Śląska staje się jednym z trzech założycieli 
Technoparku, co zostaje udokumentowane 13
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podpisaniem w dniu 14 lipca 2003 roku poro
zumienia pomiędzy Gminą Gliwice, Politech
niką Śląską i KSSE S.A. o utworzeniu Tech
noparku. Co więcej, wszyscy Założyciele zga
dzają się z pomysłem, aby Technopark usytu
ować w samym sercu miasteczka akademickie
go, na części obszaru przeznaczonego uprzed
nio na halę technologiczną Wydziału Mecha
nicznego Technologicznego. Politechnika Śląs
ka deklaruje gotowość oddania tego terenu dla 
potrzeb przyszłego Technoparku. Prof. J. Sta
chowicz wraz z zespołem ponownie opraco
wują "Studium wykonalności", prof. J. Wite- 
czek opracowuje projekt architektoniczny bu
dynku Technoparku, a dyr. W. Wydrychiewicz 
swoimi radami i zaangażowaniem istotnie 
przyczynia się do praktycznego wdrożenia tego 
pomysłu w życie. JM Rektor powołuje pełno
mocnika ds. Technoparku.
Wiedząc, że ramach Funduszy 
Strukturalnych UE przewidy
wane są znaczące dofinanso
wania działań związanych 
z parkami i inkubatorami, Pol
ska Agencja Rozwoju Przedsię
biorczości (PARP) w Warsza
wie ogłasza w 2003 roku kon
kurs na wspieranie przygoto
wań do tworzenia parków i in
kubatorów. Zgłoszonych jest 
ponad 40 wniosków, a Poli
technika Śląska zostaje jednym 
z laureatów. Jako jeden z trzech, 
nasz wniosek otrzymuje dofi
nansowanie w wysokości po
zwalającej na opracowanie peł
nej dokumentacji technicznej Partnerzy spółki "Technopark"- od lewej:
Technoparku Gliwice. Obecnie prezes P. Wojaczek, rektor W. Zielński, prezydent Z. Frankiewicz

trwają przygotowania do umchomienia ogólno
polskiego przetargu na opracowanie tej doku
mentacji. Jest prawdopodobne, że w IV kwar
tale br. dokumentacja techniczna Technoparku 
będzie gotowa.
Założyciele Technoparku podejmują decyzję o 
strukturze organizacyjnej Parku Naukowo- 
Technologicznego w Gliwicach. Będzie to 
spółka z o.o. "non-profit", czyli działająca bez 
zysku. Zostaje opracowana umowa spółki, a 
w dniu 27 kwietnia br. w sali ratusza miejskie
go w Gliwicach następuje uroczyste jej pod
pisanie przez trzech Założycieli - głównych 
udziałowców. W tym dniu zostaje powołana 
Rada Nadzorcza składająca się z przedstawi
cieli miasta Gliwice (Pani Irena Dąbrowska), 
KSSE SA (Pan Adam Pasek) i Politechniki 
Śląskiej (Pan prof. Gerard Kosman). Ta Rada 
w dniu 6 maja br. powołuje Prezesa Zarządu



w osobie prof. J. Kosmola. Następny krok, ja
kim będzie zarejestrowanie spółki, zakończy 
etap formalnego tworzenia Parku Naukowo- 
Technologicznego "Technopark Gliwice". 
Jakie są cele utworzenia Technoparku i zada
nia do zrealizowania na najbliższe kilka mie
sięcy? W "Studium wykonalności Technopar
ku Gliwice" podkreślono, że głównym celem 
powołania Technoparku jest dalsza poprawa 
klimatu biznesowego w regionie oraz wspoma
ganie innowacyjności gospodarki poprzez 
transfer technologii z obszaru high-tech do go
spodarki, a zwłaszcza do małych i średnich 
przedsiębiorstw. W związku z tym Technopark 
ma spełniać trzy główne funkcje:
- inkubacji nowych, małych, innowacyjnych 

przedsiębiorstw,
- transferu nowoczesnych technologii z jed

nostek naukowych i badawczo-rozwojo
wych do gospodarki,

- promocji firm z sektora high-tech, które 
postanowią otworzyć swoje przedstawiciel
stwa na terenie Technoparku.

Pierwsza z funkcji, tj. inkubacja nowych, in
nowacyjnych firm jest szczególnie bliska na
szej Uczelni. Jeżeli bowiem przyjąć, że rocz
nie w naszej uczelni wykonywanych jest ok. 
4500 prac dyplomowych i ok. 200 prac dok
torskich, to jest niemożliwe, aby przynajmniej 
niewielkiego odsetka tych prac nie udało się 
skomercjalizować. Technopark składa więc 
pod adresem dyplomantów, doktorantów, ich 
promotorów propozycję kontynuowania dzia
łań (po dyplomie lub doktoracie) jako prac ba
dawczo-rozwojowych, które miałyby doprowa
dzić do powstania małej firmy innowacyjnej 
(mieszczącej się w pojęciu "małych i średnich 
przedsiębiorstw", MSP), oferującej nową techno
logię (programy komputerowe, czujniki, apara
turę kontrolną, biomateriały, powłoki ochron
ne, technologie proekologiczne, aparaturę che
miczną, technologie informatyczne, aparaty 
elektroenergetyczne, nowoczesne materiały 
itp.), którą można zaoferować na rynku. 
Młodym ludziom, którzy podejmą takie wyz
wanie, Technopark stworzy warunki dla roz
wijania swojej technologii w postaci udo
stępnienia lokalu, sprzętu komputerowego, 
usług doradczych (specjalistycznych, praw
nych, finansowych), dostępu do laboratoriów 
Politechniki Śląskiej, konsultacji i opieki pra
cowników naukowych Politechniki Śląskiej. 
Zakłada się, że taka inkubacja nie powinna 
przekraczać 3 lat. Po tym okresie nowopowsta
łe przedsiębiorstwo opuszcza Technopark i roz
poczyna samodzielną działalność. W tym miej

scu należy podkreślić rolę jednego z Założy
cieli - KSSE SA, który może stać się znaczą
cym odbiorcą nowych technologii, szczególnie 
dla potrzeb firm już działających na terenie 
strefy ekonomicznej w Gliwicach (małe firmy 
innowacyjne mogą występować jako kooperan
ci dużych firm ze strefy). Zakłada się, że w mia
rę upływu czasu inne, duże firmy z naszego re
gionu wyrażą gotowość przystąpienia do Tech
noparku, nie tylko jako potencjalni sponsorzy, 
ale jako odbiorcy nowoczesnych technologii i 
podmioty generujące nowe potrzeby w zakre
sie high-tech.
Druga, także bardzo istotna funkcja, zwłaszcza 
z punktu widzenia pracowników Politechniki 
Śląskiej, to transfer technologii. Powszechnie 
przyjmuje się, że wzrost innowacyjności i kon
kurencyjności naszej gospodarki jest możliwy 
przede wszystkim poprzez komercjalizację po
mysłów i wyników badań "spoczywających 
w szufladach biurek" pracowników naukowych 
uczelni wyższych. Przyjmuje się, że problem 
tkwi nie w samym prowadzeniu badań, ale 
w transmisji ich wyników do gospodarki. Tech
nopark miałby pełnić rolę pomostu pomiędzy 
pracownikami obszaru B&R (z Politechniki 
Śląskiej, instytutów naukowych, ośrodków ba
dawczo-rozwojowych) a gospodarką (zwłasz
cza MŚP). W tym celu przewiduje się utwo
rzenie bazy technologii dostępnych w Techno
parku, która będzie mogła być swobodnie prze
glądana przez przyszłych użytkowników. Prze
widuje się utworzenie bazy technologii, które 
są poszukiwane przez MŚP. Przewiduje się 
utworzenie bazy MŚP regionu gliwicko-za- 
brzańskiego, która umożliwiłaby poszukiwania 
odbiorców technologii. Przewiduje się utwo
rzenie bazy specjalistów-ekspertów, którzy 
mogliby wspomagać MŚP w aplikacjach no
wych technologii. Przewiduje się wreszcie 
utworzenie bazy wiedzy o możliwościach ubie
gania się MŚP o środki finansowe (dotacje) 
z Unii Europejskiej, przede wszystkim w ra
mach Funduszy Strukturalnych, ale i innych 
programów pomocowych (np. CRAFT). Rzecz 
jasna, wszystkie te funkcje odnoszą się nie tyl
ko do MŚP, ale i do dużych firm działających 
w regionie.
Trzeci z głównych celów istnienia Technopar
ku to promocja firm sektora high-tech. Zakła
da się, że uda się pozyskać początkowo jedną 
lub dwie firmy, reprezentujące najwyższy po
ziom w swoim obszarze, do otwarcia swojego 
przedstawicielstwa w Technoparku. Byłby to 
znakomity efekt propagandowy, który zachęcił
by w przyszłości inne firmy. Promocja tych 15
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firm jest ważna, nie tylko jako potencjalnych 
źródeł nowych miejsc pracy, zwłaszcza dla lu
dzi młodych, dobrze wykształconych (absol
wentów Politechniki Śląskiej), ale i dla pra
cowników naukowych naszej uczelni, jako po
tencjalnych partnerów współpracujących 
z tymi firmami.
Przedstawione wyżej założenia działalności 
Technoparku mają na dzień dzisiejszy wymiar 
pewnej idei. Nie łudźmy się, że tę ideę uda się 
zrealizować w krótkim czasie. Ostatnio miałem 
okazję zwiedzić jedno z największych centrów 
innowacji w Europie, AGIT w Aachen, które 
składa się z 11 parków i inkubatorów. Potrze
ba było ok. 20 lat, aby stały się one tym, czym 
są obecnie, czyli wzorem do naśladowania. 
Pierwsze 3-5 lat ich działalności to było balan
sowanie na krawędzi pytania: zlikwidować tę 
instytucję, czy w dalszym ciągu ją  dotować. 
Zwyciężyła ta druga wersja i obecnie można 
powiedzieć, że była właściwa.
Wyrażam przekonanie, że w przypadku Tech
noparku, okres przejściowy będzie krótszy, po
nieważ mamy się już od kogo uczyć. Ale chciał
bym raz jeszcze podkreślić, nie niecierpliwmy 
się, postępujmy wolniej, ale rozsądniej. Fajer
werki rozjaśniają ciemności tylko na krótko. 
Co Technopark zamierza w okresie najbliż
szych kilku miesięcy?
Przede wszystkim musi się zorganizować jako 
spółka z o.o. (zaangażowanie współpracowni
ków, zorganizowanie siedziby), uruchomić 
stronę internetową i w ogóle działania promo
cyjne, rozpocząć pilotowe działania inkubacyj- 
ne, rozpocząć tworzenie baz danych, o których 
już wspomniałem. Natomiast najważniejsze są 
obecnie dwa działania spektakularne, związa
ne z utworzeniem przyszłej siedziby Techno
parku. Politechnika Śląska jako Założyciel i 
Udziałowiec zadeklarowała miejsce (działkę) 
gdzie ma powstać siedziba Technoparku. Po
litechnika Śląska jest laureatem konkursu ogło
szonego przez PARP (Polską Agencję Rozwo
ju Przedsiębiorczości) w Warszawie na dofi
nansowanie przygotowań do utworzenia par
ków i inkubatorów. Otrzymaliśmy środki finan
sowe na opracowanie kompletnej dokumenta
cji technicznej Technoparku. Pierwszym więc 
zadaniem jest doprowadzenie do finalizacji 
przetargu na opracowanie dokumentacji, a na
stępnie do wykonania tej dokumentacji. Dru
gim, bardzo ważnym zadaniem jest przygoto
wanie wniosku do Funduszy Strukturalnych 
UE o dofinansowanie wybudowania Techno
parku. Bez tej dotacji nie będziemy zdolni (fi
nansowo) zbudować siedziby Technoparku.

Można się spodziewać pierwszych decyzji o 
dofinansowaniu z Funduszy Strukturalnych UE 
w IV kwartale br. Jeżeli Technopark uzyska to 
dofinansowanie, to istnieje bardzo duże praw
dopodobieństwo powstania w okresie 3 lat bu
dynku Technoparku sąsiadującego bezpośred
nio z zapleczem dydaktyczno-laboratoryjnym 
Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
Politechniki Śląskiej.
Wyrażam przekonanie, że taki będzie dalszy 
bieg sprawy i z tym przekonaniem zwracam 
się do całej spo łeczności P o litechn ik i 
Śląskiej o aktyw ne poparcie i uczestn ic
two w tworzeniu tej nowej, jeszcze u nas mało 
znanej idei wspomagania innowacyjności go
spodarki.
PS. W momencie oddawania tego artykułu do 
druku nie była jeszcze uruchomiona strona in
ternetowa Technoparku. Czynione są starania 
o utworzenie takiej strony pod adresem: 
www.technopark.gliw ice.pl

REGIONALNA
KONFERENCJA

REKTORÓW
2 kwietnia br. O środek W ypoczynkowo- 
Szkoleniow y Politechniki Śląskiej "Cis" 
w Szczyrku gościł Regionalną Konferencję 
Rektorów Uczelni Akademickich. Coroczne 
spotkania Konferencji w Szczyrku w przeded
niu Świąt Wielkanocnych stają się powoli tra
dycją w naszym śląskim środowisku, na co nie
wątpliwy wpływ ma także urok miejsca i do
skonałe warunki oferowane przez Ośrodek. 
Obradom przewodniczył Prezydent Konferen
cji prof. dr hab. Tadeusz Wilczok, Rektor Ślą
skiej Akademii Medycznej, a ich zasadniczym 
tematem były planowane zmiany w systemie 
pomocy materialnej dla studentów. Obszerne
go wprowadzenia do dyskusji dokonał prof. dr 
hab. inż. Wojciech Zieliński, Rektor Politech
niki Śląskiej.
Zebrani uznali, że propozycje zmian nie są do 
końca przemyślane i niosą wiele zagrożeń. 
Konferencja wyraziła swe zaniepokojenie pro
ponowanymi zmianami. Stanowisko Konferen
cji w sprawie proponowanych zmian w syste
mie pomocy materialnej zawartych w projek
cie ustawy "prawo o szkolnictwie wyższym" 
przedstawił prof. Janusz Janeczek - Rektor 
Uniwersytetu Śląskiego. Konferencja wyrazi-

http://www.technopark.gliwice.pl


ła następujące wątpliwości i zastrzeżenia do
proponowanych zmian systemu pomocy mate
rialnej dla studentów:
1. Likwidacja dopłat do posiłków musi spo

wodować znaczący wzrost cen w stołów
kach studenckich i w konsekwencji może 
doprowadzić do ich upadku, a więc przynie
sie skutek odwrotny od oczekiwanego, po
nieważ dotknie studentów najbiedniejszych.

2. Ograniczenie beneficjentów korzystających 
ze świadczeń przyznawanych z tytułu nie
pełnosprawności tylko do studentów pobie
rających stypendium socjalne oraz uzależ
nienie przyznanie tego stypendium od wpły
wu niepełnosprawności na koszty studiowa
nia - przy braku jakichkolwiek kryteriów 
oceny tego wpływu.

3. Brak możliwości pokrycia finansowego 
kosztów eksploatacji domów studenckich 
wynikających np. z wykonania nakazów i 
zaleceń pokontrolnych (sanitarne i pożaro
we).

4. Brak możliwości finansowania kosztów 
przystosowania domów studenckich dla 
osób niepełnosprawnych.

5. Nierozpoznana skala wydatków związanych 
z rozszerzeniem świadczeń stypendialnych 
na studentów wieczorowych i realna moż
liwość braku pokrycia finansowego wypłat 
stypendiów przy konieczności realizacji 
wypłat wstecz, tj. od 1 stycznia 2004 r. 
Może to skutkować obniżeniem wysokości 
świadczeń dla ogółu uprawnionych studen
tów. Wskazuje się również na brak konsul
tacji proponowanych zmian z uczelniami.

6. Przyznanie studentom możliwości wyboru 
pomiędzy skorzystaniem z domu studenc
kiego lub kwatery prywatnej grozi likwi
dacją domów studenckich. Jeżeli większość 
studentów wybierze kwatery prywatne, to 
po likwidacji akademików istnieje prawdo

podobieństwo pojawienia się rynkowej gry 
cenowej i część studentów nie będzie mia
ła gdzie mieszkać.

W dalszej części obrad Konferencja przyjęła 
informację na temat przygotowań do Festiwa
lu Nauki, który planowany jest w 2005 r.

W. Wydrychiewicz

•  2 kwietnia br. odbyło się spotkanie dyrek
cji CKI z Zarządem AZS przy Centrum Kształ
cenia Inżynierów. Na spotkaniu omówiono 
sprawy dotyczące organizacji Dnia Sportu 
2004. Tegoroczny Dzień Sportu odbywać się 
będzie na terenie Ośrodka Sportów Wodnych 
i Rekreacji w Rybniku-Chwałęcicach. Studen
ci trzech uczelni - Politechniki Śląskiej, Uni
wersytetu Śląskiego oraz Akademii Ekono
micznej wezmą udział m.in. w wieloboju mię
dzyuczelnianym, regatach, rajdzie rowerowym, 
turnieju siatkówki plażowej, turnieju koszy
kówki ulicznej, tenisie stołowym.

•  Kolejne spotkanie pełnomocników rekto
rów Zespołu Szkół Wyższych i dyrekcji CKI 
odbyło się na terenie kampusu 5 kwietnia br. 
Uczelnię naszą reprezentowali: prof. Joachim 
Kozioł, doc. Szczepan Wyra i mgr Stefan Ma
kosz. W czasie spotkania przedyskutowano ak
tualne problemy ZSzW - w szczególności w za
kresie administrowania obiektami poszczegól
nych uczelni.

•  5 kwietnia br. w Urzędzie Miasta Orzesze 
podpisano umowę o współpracy pomiędzy 
Miastem Orzesze a Centrum Kształcenia Inży
nierów. Umowa w szczególności dotyczy orga
nizacji praktyk studenckich na terenie miasta 
oraz rozwiązywania istotnych dla miasta tema

tów, głównie z zakresu budownictwa 
i energetyki komunalnej. W spotkaniu 
uczestniczyli: burmistrz miasta mgr 
Regina Hajduk, dyrektor CKI prof. 
Joachim Kozioł, dyrektor administra
cyjny CKI mgr Stefan Makosz oraz 
pełnomocnik rektora ds. Zespołu 
Szkół Wyższych doc. Szczepan Wyra.

•  W dniach: 6, 15, 16, 23 kwietnia 
br. w CKI odbyły się obrony prac 
dyplomowych inżynierskich oraz ma
gisterskich studentów Wydziału 
Budownictwa. Swoich prac broniło 
16 studentów, którzy zaliczyli egza
min z wynikiem pozytywnym. Korni- 17
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sji egzaminacyjnej przewodniczył dr Andrzej 
Mokrosz - prodziekan ds. studiów wieczoro
wych, a w komisji zasiadali m.in. prof. Antoni 
Motyczka, prof. Henryk Krause, prof. Wiesław 
Szumierz, doc. Marian Bella, prof. Jan Ślusa
rek, dr Grzegorz Rendchen.

•  7 kwietnia br. odbyło się spotkanie dyrek
cji CKI z pełnomocnikami dziekanów ds. dy
daktyki - wydziałów, których proces dydak
tyczny realizowany jest w Centrum Kształce
nia Inżynierów. W czasie spotkania omówio
no m. in. sprawy dotyczące usprawnienia pro
cesu dydaktycznego w Rybnickim Ośrodku 
Politechniki Śląskiej.

•  Zgodnie z postanowieniem Rady Zespołu 
Szkół Wyższych w dniu 20 kwietnia br. odby
ła się narada przedstawicieli poszczególnych 
uczelni ZSzW oraz Urzędu Miasta Rybnika i 
Fundacji Ekologicznej "Ekoterm-Silesia". Na
radę prowadził dyrektor administracyjny Uni
wersytetu Śląskiego dr Jan Jelonek. Z ramie
nia naszej uczelni w posiedzeniu uczestniczy
li: mgr Wojciech Wydrychiewicz, mgr Stefan 
Makosz oraz doc. Szczepan Wyra. Na spotka
niu ustalono listę najistotniejszych spraw zwią
zanych z kampusem wymagających pilnego 
rozwiązania. Między innymi omówiono spra
wę formuły zarządzania kampusem - terenu 
zabudowy, obiektów i infrastruktury technicz
nej, scalenia dokumentacji budowlanej i termi
ny gwarancyjne - zobowiązujące realizatorów 
obiektów do napraw, użytkowania przez stu
dentów pracowni komputerowych w CUTI, 
sprawę modernizacji budynku na terenie kam
pusu, który w przyszłości ma służyć jako "ho
telik" dla pracowników naukowo-dydaktycz
nych Zespołu Szkół Wyższych.

•  W dniach 22-26 kwietnia br. do Rybnika 
przyjechała delegacja północnoirlandzkiego 
miasta Newtownabbey. W dniu 23.04. br. wraz 
z przedstawicielami Urzędu Miasta irlandzcy 
goście odwiedzili Laboratorium Nowocze
snych Technologii Przemysłowych na terenie 
Zespołu Szkół Wyższych. Wizyta miała charak
ter warsztatów edukacyjno-ekologicznych, któ
rej celem było poznanie szeroko pojętego 
szkolnictwa oraz wymiana doświadczeń w tym 
zakresie. Podczas wizyty zaprezentowano m.in. 
realizowany przez rybnickie szkoły program 
"Kaskada" oraz największe przedsięwzięcie 
w zakresie inwestycji finansowane w ramach 
programu ISPA - budowę kanalizacji sanitar
nej w Rybniku. Ponadto scharakteryzowano 
również cele i zadania Centrum Kształcenia In

żynierów z szczególnym uwzględnieniem labo
ratoriów zlokalizowanych w  Laboratorium N o 
woczesnych Technologii Przem ysłowych oraz 
Centrum Upowszechniania Technologii Infor
matycznych.

•  23.04. br. w CKI odbyły się obrony prac dy
plomowych inżynierskich studentów Wydzia
łu Górnictwa i Geologii. Swoich prac broniło 
14 studentów, którzy zaliczyli egzamin z wy
nikiem pozytywnym. Komisji egzaminacyjnej 
przewodniczył dr hab. inż. Piotr Strzałkowski 
- prodziekan ds. dydaktyki.

•  Z inicjatywy prof. Joachima KOZIOŁA 
w dniu 27 kwietnia br. w Laboratorium Nowo
czesnych Technologii Przemysłowych odbyło 
się spotkanie robocze dotyczące organizowa
nych w Centrum Kształcenia Inżynierów 
w dniach 17-19 maja br. III Dni Ziemi, Wody 
i Powietrza.

J. Katuszonek

STOWARZYSZENIE 
WYCHOWANKÓW 

POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ 
W DZIAŁANIU

Szanowni Koledzy - członkowie Stowarzy
szenia Wychowanków Politechniki Śląskiej
pracujący w naszej Uczelni i wszędzie tam, 
gdzie skierował Was wyuczony zawód!. 
Otrzymaliśmy zgodę na posiadanie samodziel
nej rubryki w czasopiśmie naszej Uczelni, 
gdzie będziemy systematycznie zamieszczać 
informacje o naszej działalności w Oddziałach 
i Kołach, a także ważniejsze informacje o pra
cy Zarządu Głównego. W rubryce tej mamy 
zamiar również pokazać, jak  pracują nasi 
członkowie dla promowania naszej Uczelni. 
Prosimy zatem Przewodniczących Oddziałów 
i Kół, do których Zarząd Główny zwróci się 
również w specjalnej korespondencji, o nadsy
łanie do redakcji naszego uczelnianego pisma 
informacji - Waszym zdaniem - ważnych dla 
działalności stowarzyszeniowej.
W związku ze zbliżającym się Jubileuszem 
60-lecia Politechniki Śląskiej, Zarząd Główny 
realizuje lub przygotowuje do realizacji nastę
pujące przedsięwzięcia:
- wydawnictwo albumowe pt. "Tablice pa

miątkowe w Politechnice Śląskiej",
- zj azdy Wychowanków na Wydziałach połą

czone z sesjami naukowymi,



- zjazd i spotkanie byłych i obecnych człon
ków organizacji studenckich, drugie już 
z kolei, pod hasłem "Spotkanie po latach - 
2005" - wspólnie z Zrzeszeniem Akademic
kim,

- współudział wszystkich Oddziałów i Kół 
w pracach organizacyjnych uroczystości Ju
bileuszowych.

Dziękujemy Władzom Uczelni za możliwość 
publikowania naszych spraw na łamach czaso
pisma uczelnianego.

prof. Józef Gawroński 
Przewodniczący Zarządu Głównego 

Stowarzyszenia Wychowanków Politechniki Śląskiej

•  XIV Seminarium Energetyczne'2004: 
10 lat Elektrowni Opole

W sobotę 8 maja br. w Elektrowni Opole od
było się kolejne Seminarium Energetyczne zor
ganizowane przez Stowarzyszenie Wychowan
ków Wydziału Mechanicznego Energetyczne
go. Gości, wśród których był m.in. prorektor 
prof. R. Wilk i dziekan Wydziału IŚiE prof. 
M. Bodzek, przywitał prezes Zarządu Elek
trowni mgr Henryk Szendera. Po pokazie fil
mu archiwalnego uczestnicy wysłuchali pięciu 
referatów, które wygłosili kolejno:
- H. Majchrzak (Elektrownia Opole),

nt. Doświadczenia 10 lat eksploatacji 
El. Opole S.A.,

- Z. Dziemidowicz (jw.),
nt. Zamierzenia rozwojowe Elektrowni 
Opole,

- Z. Bicki (BOT),
nt. Perspektywy i cele BOT Górnictwo 
i Energetyka,

- H. Tymowski i E. Białoń (PKE),
nt. Odbudowa mocy wytwórczych w PKE S.A. 
- budowa bloku energetycznego o mocy 
460 MW na parametry nadkrytyczne 
w Elektrowni Łagisza, 

oraz prof. T. Chmielniak, n.t. Perspektywiczne 
technologie energetyczne.

Miłym akcentem Seminarium było wręczenie 
Medali im. S. Ochęduszki, które otrzymali: 
Elektrownia Opole - za wspaniałą współpra
cę z naszą Uczelnią i znakomite efekty eksplo
atacyjne w minionym dziesięcioleciu oraz in
dywidualnie dr inż. Henryk Majchrzak i dr 
inż. Sławomir Pasierb (z FEWE Katowice). 
Medale odebrali także spóźnieni laureaci - mgr 
inż., mgr inż.: Marek Brejwo (REMAK Opo
le), Franciszek Garbuz (aktualnie FHTW 
Jaworzno) i Tadeusz Leszczyński (VOITH- 
Polska, Piotrków Trybunalski). Zwiedzenie 
elektrowni i wspólny obiad zakończyły to uda

ne spotkanie, w którym uczestniczyło ponad 
130 osób.

E. Kostowski

A  MOZĘ BY 
DO WOJA7

Rozpoczęty w ubiegłym roku w Wyższej Szko
le Oficerskiej Wojsk Lądowych im. Generała 
Tadeusza Kościuszki we Wrocławiu pilotażo
wy program kształcenia kadr dowódczych bę
dzie kontynuowany. Wrocławska szkoła po
nownie ogłosiła nabór do studium oficerskie
go.
http://www. wso. wroc.pl/studium/studium. htm 
Ten nowoczesny system kształcenia oficerów 
adresowany jest do absolwentów uczelni cy
wilnych legitymujących się tytułem magi
stra.
www. wso. wroc.pl/rekrutacja/Rekrutacja_stu- 
dium_2004.htm
W ciągu jednego roku słuchacze kształcą się 
w ośmiu specjalnościach wojskowych. Pro
gram studium obejmuje przede wszystkim 
przedmioty typowo wojskowe, a w tym m.in. 
tak ciekawe zajęcia jak szkolenie spadochro
nowe, naukę jazdy na nartach oraz naukę jeź
dziectwa. Większość zajęć jest prowadzona 
w macierzystej uczelni. Pozostałe, typowo spe
cjalistyczne zagadnienia są realizowane w po
szczególnych centrach szkolenia rodzajów 
wojsk (Poznań, Toruń, Koszalin, Zegrze, Wro
cław) zgodnie ze specjalnością wojskową. 
W trakcie kształcenia słuchacze odbywają rów
nież praktyki dowódcze. Wszyscy absolwen
ci studium mają zagwarantowaną pracę. Po 
zakończeniu nauki zostaną mianowani do stop
nia podporucznika, a następnie skierowani do 
jednostek wojskowych na stanowiska dowód
ców plutonów. Aktualnie w studium oficerskim 
kształci się 39 osób, w tym 8 kobiet. Wrocław
ska uczelnia wojskowa na najbliższy rok aka
demicki dysponuje zwiększoną w stosunku do 
ubiegłego roku ilością miejsc i może przyjąć 
aż 395 słuchaczy. Zniesiony został limit wie
ku kandydatów, pozostałe wymogi rekrutacyj
ne pozostają bez zmian.
Wszelkie dodatkowe informacje na temat wa
runków kształcenia i naboru do studium moż
na uzyskać dzwoniąc pod numery telefonów: 
(071) 765-81-62, 765-81-51, 765-81-15 lub 
503 173-173.

K. Plaiuk
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N o t a t k a  n r  13 - k w ie c ie ń  2 0 0 4  r.
W mijającym miesiącu Rada Główna spotkała 
się dwukrotnie na nadzwyczajnym posiedzeniu 
plenarnym, 8 kwietnia, oraz planowanym po
siedzeniu Prezydium i plenarnym, w dniach 
21 i 22 kwietnia. Posiedzenie 8 kwietnia doty
czyło opracowania propozycji konkretnych 
rozwiązań w zakresie nowelizacji listy kierun
ków studiów oraz standardów nauczania, a tak
że kształcenia na poziomie wyższym. Przy for
mułowaniu opracowania, które wraz z wcze
śniej przygotowanym przeze mnie materiałem 
zostało przesłane do wszystkich szkół wyż
szych w Polsce, uwzględniliśmy niektóre wy
powiedzi z marcowego posiedzenia Rady oraz 
uwagi nadesłane po nim. Ponieważ zagadnie
nia, wokół których toczy się dyskusja, są nie
zmiernie ważne dla funkcjonowania szkolnic
twa wyższego w naszym kraju, niektóre z nich 
wymienię. Rada proponuje zdefiniowanie po
jęcia kierunku studiów oraz ustalenie zasad ist
nienia i ustanawiania nowych kierunków. 
Określenia wymaga pojęcie makrokierunku i 
studiów dwukierunkowych oraz zasad kształce
nia w tym trybie. Celowe jest uproszczenie 
wykazu tytułów zawodowych (rodzajów dyplo
mów) oraz doprecyzowanie wymogów związa
nych z tytułem inżynier. Wreszcie właściwe 
jest pogrupowanie kierunków studiów i pod
jęcie dyskusji z Centralną Komisją do Spraw 
Stopni i Tytułów nad harmonizacją tychże 
z dziedzinami nadawania stopni i tytułów na
ukowych oraz w zakresie sztuki. Celem przy
szłych regulacji winna też być harmonizacja 
polskiego i europejskiego obszaru edukacji 
w ramach "procesu bolońskiego".
Z szeregu spraw omawianych na posiedzeniu 
Komitetu Badań Naukowych w dniu 15 kwiet
nia, w którym uczestniczyłem, wymienię dwie 
- podjęcie uchwały w sprawie dofinansowania 
czternastu, w skali kraju, Centrów Zaawanso
wanych Technologii oraz omówienie projektu 
zasad nowej oceny parametrycznej jednostek 
naukowych. Nowe zasady oceny - jeśli staną się 
obowiązujące - będą istotnie wpływały na finanse 
uczelni i pośrednio - na proces edukacji. Warto 
więc wiedzieć, że szykują się zmiany.
15 kwietnia w siedzibie Klubu Forum Politech
nika - Spichlerz uczestniczyłem, na zaprosze

nie rektora Józefa Kuczm aszewskiego, w  spo
tkaniu ze środowiskiem akademickim Politech
niki Lubelskiej. We wprowadzeniu do dysku
sji na temat Atrybutów nowoczesnego kształ
cenia na poziomie wyższym w ym ieniłem  jako 
ważne dobrą kadrę i infrastrukturę, now ocze
sne standardy nauczania i organizację studiów, 
wspieranie edukacji działalnością badawczą, 
współdziałanie szkół w yższych ze sferą gospo
darczą i społeczną, uczestnictwo instytucji sa
morządowych, gospodarczych i społecznych  
w  życiu uczelni, umiędzynarodowienie eduka
cji na poziom ie w yższym , a także troskę o los 
absolw entów  oraz zabieganie o ich w ięź  
z uczelnią. W ymienione hasła były uzupełnio
ne licznym i w ypow iedziam i i zapytaniami. 
Sympatyczne odczucia ze spotkania - uświet
nionego koncertem zespołu gitar klasycznych
- utwierdziły moje odczucia, że Politechnika 
Lubelska jest dobrze rozwijającą się uczelnią 
techniczną.
16 kwietnia wziąłem udział, na zaproszenie 
przewodniczącego Konferencji Rektorów Aka
demickich Szkół Polskich - Franciszka Ziejki
- i rektora Uniwersytetu im. Adama Mickiewi
cza - Stanisława Lorenca - w drugim dniu po
siedzenia Prezydium KRASP. Dyskutowane 
były sprawy wypaczeń w życiu akademickim, 
a przede wszystkim uzależnień oraz zagrożeń 
terroryzmem. Przedstawiciele władz central
nych, policji i instytucji powołanych do prze
ciwdziałania uzależnieniom zarysowali podłoże 
i skalę zjawisk oraz podejmowane na różnych 
szczeblach działania. Istnieje pilna potrzeba 
włączenia powyższej problematyki do eduka
cji i procesu wychowawczego - na co Rada 
zwróci uwagę przy podejmowaniu nowelizacji 
formuły kształcenia na poziomie wyższym. 
Spotkanie przedstawicieli Szwedzkiego Urzę
du Szkolnictwa Wyższego oraz Ministerstwa 
Edukacji Narodowej i Sportu (21 kwietnia), 
w którym uczestniczyłem jako przedstawiciel 
strony polskiej, sprowadziło się do wymiany 
informacji o systemach edukacji w obu kra
jach. Jest ono zapowiedzią dalszych kontaktów 
i wzajemnego uznawania wykształcenia oraz 
dyplomów.
Gośćmi posiedzenia Rady w dniu 22 kwietnia 
byli Andrzej Dubas - członek Rady Głównej 
poprzedniej kadencji, który poinformował o 
działalności Komitetu M onitorującego Pro
gram SAPARD (uczestniczy w nim z rekomen
dacji Rady) - oraz Marek Bojarski - przewod
niczący Komisji Dyscyplinarnej przy Radzie 
Głównej, który przekazał dane o działalności 
tej instytucji w ubiegłym roku. Rada zaopinio-



wala pozytywnie projekt ustawy o włączeniu 
Akademii Medycznej im. Ludwika Rydygiera 
w Bydgoszczy do Uniwersytetu Mikołaja Ko
pernika w Toruniu oraz rozporządzenia doty
czącego ustanowienia trzech nowych kierun
ków studiów: "lotnictwo i kosmonautyka", "ko- 
smetologia" oraz "dentystyka" - w miejsce kie
runku "stomatologia". Rada nie zaopiniowała 
natomiast pozytywnie dwóch rozporządzeń 
Ministra Nauki i Informatyzacji dotyczących 
uprawnień dla instytucji prywatnych do korzy
stania ze zwolnień z opłat celnych - wobec bra
ku załączników. Długa i wielowątkowa dysku
sja towarzyszyła rozpatrywaniu projektu roz
porządzenia Ministra Edukacji Narodowej i 
Sportu w sprawie standardów kształcenia na
uczycieli. W uchwale (81/2004) zwróciliśmy 
uwagę na potrzebę spełnienia wymogów 
kształcenia kierunkowego, powiązania specjal
ności dodatkowej z przygotowaniem do na
uczania przedmiotu innego niż kończony kie
runek studiów, a także racjonalnej organizacji 
przedmiotów kształcenia nauczycielskiego. 
Kilka osób przekazało uwagi szczegółowe. 
Nowoczesne standardy kształcenia nauczycie
li to ważny krok na drodze do unowocześnie
nia szkolnictwa podstawowego, gimnazjalne
go i licealnego. Należy więc dalej udoskona
lać dyskutowany od kilku miesięcy projekt, aby 
rozporządzenie stało się użytecznym drogo
wskazem dla uczelni kształcących lub dosko
nalących nauczycieli i nie podzieliło losu ubie
głorocznego rozporządzenia w tej sprawie 
(Dz.U. nr 170 z 2003 roku, poz. 1655). Rada 
zaopiniowała ponadto wnioski uczelni o przy
znanie uprawnień do nadawania stopni nauko
wych, projekt rozporządzenia w sprawie przy
znawania nagród Prezesa Rady Ministrów, pro
jekty standardów nauczania kolejnych siedmiu 
kierunków studiów oraz regulaminy przyzna
wania stypendiów naukowych. Dyskutowana 
też była na posiedzeniu Prezydium sprawa 
standardów nauczania dla kierunku "prawo". 
Wobec braku konsensusu z Konferencją Dzie
kanów Wydziałów Prawa, zgromadzony mate
riał zostanie przekazany Ministrowi Edukacji 
Narodowej i Sportu z opisem historii sprawy. 
Zbliżające się dni wolne, które będą obfitowały 
w imprezy związane z naszą historią i przyszło
ścią - członkostwem w Unii Europejskiej - na
strajają do zadumy nad rolą i znaczeniem edu
kacji we współczesnym świecie. Ten ważny 
obszar działalności ludzkiej wymaga racjonal
nych regulacji prawnych, nowoczesnego podej
ścia, otwartości w relacjach nauczyciel-uczeń, 
a nade wszystko naszego dużego zaangażowa

nia. Życzę społeczności akademickiej miłej at
mosfery w czasie dni wolnych i wytrwałości 
w dostosowywaniu naszej edukacji do zmienia
jącej się rzeczywistości.

Jerzy Błażejomki

Wydawnictwo Politechniki 
Śląskiej prezentuje

Józef Bendkowski, Maria Wengierek
LOGISTYKA ODPADÓW
Tom II: Obiekty gospodarki odpadami
Wyd. /., 2004, 4 7 zł, s. 473

Opracowanie jest kontynuacją 
rozważań dotyczących logistyki 
odpadów.
Podręcznik składa się z dwóch 
części:
Pierwsza część zawiera rozważa
nia teoretyczne dotyczące logi

styki odpadów. Rozważono następujące zagad
nienia:
- Zarządzanie przedsiębiorstwem w praktyce
- Uwarunkowania obrotu gospodarczego
- Metodologia badań systemowych gospodar

ki odpadami w regionie
- Klasyfikacja systemów logistycznych go

spodarki odpadami
- Regulacje prawne postępowania z odpadami. 
Druga część oparta jest na metodzie studiów 
przypadków.
Wybrane systemy środowiskowe przedstawio
ne na modelach opisowych i graficznych oparte 
są na wynikach analizy systemowej środowi
ska (regionu śląskiego). Zaprezentowano struk
turę sprzężeń istniejących i potencjalnie moż
liwych obiektów "uspójniających" system lo
gistyczny, podano oczekiwane rezultaty, kie
runki zmian oraz ich efektywność. W opisywa
nym opracowaniu "uspójniające" system ogni
wa to zakłady przetwórstwa, utylizacji i uniesz
kodliwiania odpadów przemysłowych i komu
nalnych.

Adam Hernas, Janusz Dobrzański 
TRWAŁOŚĆ I NISZCZENIE ELEMEN
TÓW KOTŁÓW I TURBIN PAROWYCH
Wyd. I. 2004 n, 30 zł, s. 243

Monografia obejmuje treści o 
charakterze aplikacyjnym z za
kresu trwałości urządzeń i ele
mentów instalacji energetycz
nych. W szczególności uwzględ
nia wpływ czynników materiało
wych, konstrukcyjnych i eksplo 21
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atacyjnych. Opisano procesy degradacji mate
riału - niestabilność struktury i właściwości 
użytkowych, występujące procesy niszczenia 
oraz stosowane w diagnostyce metody i tech
niki badań niezbędne lub przydatne w ocenie 
stanu materiału po długotrwałej eksploatacji. 
Monografia ma charakter specjalistyczny i kie
rowana jest przede wszystkim do kadry inży
nieryjnej branży energetycznej i petrochemicz
nej zajmującej się problemami eksploatacyjny
mi - materiałowymi, diagnostyką oraz trwało
ścią urządzeń i elementów instalacji ciśnienio
wych kotłów oraz turbin parowych.

Stanisław Kajzer, Roman Kozik, Roman 
Wusatowski
WALCOWANIE WYROBÓW DŁUGICH. 
TECHNOLOGIE WALCOWNICZE

16 zł., s. 236
Podręcznik w sposób komplek
sowy przedstawia współczesne 
technologie produkcji wyrobów 
długich. Wychodząc od wyma
gań stawianych wyrobom goto
wym, poprzez podstawy kalibro
wania walców dla otrzymania 

prętów, walcówki i kształtowników oraz regu
lowania przepływu ciepła i kształtowania mi
krostruktury w celu uzyskania odpowiednich 
własności wytrzymałościowych, prezentuje 
najnowsze technologie walcowania oraz przy
kładowe rozwiązania techniczne pracujących 
walcowni średnich i dużych.
Podręcznik przeznaczony jest dla studentów 
wyższych uczelni technicznych studiujących 
specjalizację związaną z obróbką plastyczną 
metali. Adresowany jest do słuchaczy studiów 
dziennych, podyplomowych, doktoranckich 
oraz kursów aktualizacji wiedzy z zakresu wal
cowania wyrobów długich i stosowanych tech
nologii walcowniczych. Może być również po
mocny konstruktorom i technologom projektu
jącym nowe technologie walcowania prętów i 
kształtowników, jak również przy moderniza
cji istniejących technologii walcowania.

Zygmunt Kleszczewski 
FIZYKA KLASYCZNA
Wyd V, 2004, 60 zł., s. 517

Książka jest kolejnym wznowie
niem podręcznika z fizyki kla
sycznej przeznaczonego dla stu
dentów wyższych uczelni tech
nicznych. Może być także wyko
rzystana z powodzeniem przez 
nauczycieli fizyki i bardziej in

teresujących się fizyka uczniów szkół średnich. 
Podręcznik składa się z czterech części:

1. Wybrane zagadnienia mechaniki klasycznej 
i relatywistycznej

2. Drgania i fale
3. Elementy fizyki cząsteczkowej i termody

namiki
4. Elektryczność i magnetyzm.
Ważną zaletą podręcznika jest umieszczenie 
w nim około 90 przykładów i zadań, które są 
szczegółowo rozwiązane i przedyskutowane. 
Winno to ułatwić Czytelnikowi zrozumienie 
omawianej problematyki.

Jan Konieczyński, Barbara Kozielska, Jacek 
Żeliński i in.
SKŁAD ZIARNOWY ORAZ ZAWAR
TOŚĆ I PROFILE WIELOPIERŚCIENIO
WYCH WĘGLOWODORÓW AROMA
TYCZNYCH W PYŁACH EMITOWA
NYCH Z OBIEKTÓW ENERGETYKI 
KOMUNALNEJ I ZAKŁADOWEJ 
Wyd. I, 2003, 16 zł, s. 129

Przedmiotem badań była emisja 
popiołu lotnego i wielopierście
niowych węglowodorów aroma
tycznych (WWA) podczas spala
nia węgla w kotłach z rusztem 
mechanicznym, powszechnie 
stosowanych w energetyce ko

munalnej i przemysłowej. Celem badań była 
ocena zagrożenia czystości powietrza pracą ta
kich kotłowni w aglomeracjach miejsko-prze- 
mysłowych. W świetle wyników dostępnych 
badań stwierdza się, że w powietrzu występu
je nadmierne stężenie pyłu zawieszonego i wie
lokrotnie przekraczające normy stężenie bez- 
no(a)pirenu - B(a)P.
Obliczenia modelowe wykonane dla obszaru 
Bytomia potwierdziły, że praca kotłów z rusz
tem mechanicznym może spowodować wystę
powanie chwilowych stężeń B(a)P przekracza
jących dopuszczalne wartości. Jednocześnie 
wykazały potrzebę ograniczania emisji pyłu 
z tych kotłów przez zwiększenie skuteczności 
odpylania spalin.

Aleksander Kowal
OPORY RUCHU W MECHANIZMACH  
MASZYN GÓRNICZYCH

40 zł., s. 216
Zamierzeniem autora monografii 
jest próba oceny ilościowej, 
w określonych warunkach, tarcia 
tocznego i ślizgowego.
W monografii wyróżnić można 
trzy zasadnicze części: 

w części pierwszej ujęto ana
lizę oporów ruchu wzdłużne-

Wyd. 1, 2004,

Wyd. I, 2004,



go w połączeniach czopa wału z piastą 
koła,

- część druga stanowi próbę określenia war
tości oporów ruchu tocznego kuli po róż
nych materiałach,

- w części trzeciej zawarto wyniki badań opo
rów ruchu ślizgowego w połączeniach na
rażonych na działanie złożonego zjawiska 
frettingu.

Podjęte i opisane badania dotyczyły tez opo
rów ruchu w połączeniach wybranych mecha
nizmów maszyn górniczych. Zakłada się, że 
wyniki przeprowadzonych badań i wynikające 
z nich wnioski przyczynią się do dalszego po
głębienia wiedzy inżynierskiej z zakresu kon
strukcji mechanizmów maszyn górniczych.

Stanisław Kowalik
NOWOCZESNE METODY OPTYMALI
ZACYJNE W ZASTOSOWANIACH GÓR
NICZYCH I EKONOMICZNYCH
Wyd I, 2004, 34,00 zł., s. 317

W książce przedstawiono zagad
nienia optymalizacyjne z wyko
rzystaniem teorii gier, programo
wania liniowego, programowa
nia nieliniowego, programowa
nia dynamicznego, teorii zbio
rów rozmytych, algorytmów ge

netycznych, metody strefowo-równoległego 
poszukiwania ekstremum funkcji wielu zmien
nych oraz sieci neuronów.
Zamieszczone przykłady dotyczą tematyki gór
niczej i ekonomicznej.

Ewa Majchrzak, Bohdan Mochnacki 
METODY NUMERYCZNE. PODSTAWY 
TEORETYCZNE, ASPEKTY PRAK
TYCZNE I ALGORYTMY
Wyd. IVrozszerzone i uzupełnione, 2004, 60 zł., 
s. 474

Książka przeznaczona jest dla 
studentów wyższych szkół tech
nicznych, słuchaczy studiów 
doktoranckich i inżynierów zain
teresowanych wykorzystaniem 
metod numerycznych w prakty
ce obliczeniowej. W pierwszej 

jej części omówiono klasyczne zagadnienia 
z dziedziny metod numerycznych: interpolację, 
aproksymację, algorytmy przybliżonego całko
wania i różniczkowania, metody rozwiązywa
nia równań algebraicznych i ich układów oraz 
metody rozwiązywania równań różniczkowych 
zwyczajnych. W części drugiej przedstawiono 
podstawy teoretyczne i algorytmy numeryczne 
rozwiązywania zadań brzegowych i brzegowo

początkowych metodą różnic skończonych, 
elementów skończonych i elementów brzego
wych. Biorąc pod uwagę znaczenie metod gra
fiki komputerowej, między innymi prezentacji 
wyników obliczeń, książkę zamknięto rozdzia
łem poświęconym modelowaniu krzywych pła
skich.

Marian Pasko, Zygmunt Piątek, Lesław 
Topór-Kamiński
ELEKTROTECHNIKA OGÓLNA, t. 1
Wyd. III., 2004, 54 zł, s. 426

Niniejsza praca stanowi 
pierwszą część trzyczęściowego 
opracowania poświęconego za
gadnieniom teoretycznym i prak
tycznym związanym z dyscypli
nami elektrotechniki i elektroni
ki. "Elektrotechnika ogólna" 

przeznaczona jest przede wszystkim dla stu
dentów kierunków technicznych nieelektrycz
nych. Może stanowić również pomoc jako pod
ręcznik uzupełniający dla studentów wydzia
łów elektrycznych studiujących w systemie 
wieczorowym i zaocznym.
Część pierwsza poświęcona jest zagadnieniom 
podstawowym z elektroniki teoretycznej. Ma
teriał podzielono na dziewięć rozdziałów. We 
wstępie do każdego rozdziału krótko omówio
no jego zawartość. W poszczególnych rozdzia
łach podano rozwiązane przykłady dobrze ilu
strujące omawiane zagadnienia. Na końcu każ
dego rozdziału podane są zadania do samo
dzielnego rozwiązania, które stanowią spraw
dzian opanowania przez studiującego materia
łu przedstawionego w danym rozdziale. Za
mieszczone do tych zadań odpowiedzi stano
wią wskazówkę czy dany problem został pra
widłowo rozwiązany.

Aleksander Ubysz
ĆWICZENIA LABORATORYJNE Z SIL
NIKÓW SPALINOWYCH I OCHRONY 
ŚRODOWISKA
Wyd. III, 2004, 40 zł., s. 271

Książka przeznaczona jest dla 
studentów kierunku transport 
jako podstawowe opracowanie 
do zajęć laboratoryjnych z silni
ków spalinowych i ochrony śro
dowiska w transporcie. Każde 
z 14 ćwiczeń laboratoryjnych 

opracowano systemowo i kompleksowo: od 
przeglądu literaturowego poczynając, na opi
sie stanowisk, przebiegu ćwiczenia i pytaniach 
kontrolnych kończąc. Sześć ćwiczeń dotyczy 
badań konwencjonalnej aparatury wtryskowej

ELEKTROTECHNIKA 
O GÓ LNA O
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jej diagnostyki. Cztery ćwiczenia obejmują ba
danie i weryfikację silników na stanowiskach, 
natomiast pozostałe ćwiczenia z zakresu ochro
ny środowiska w transporcie dotyczą pomiaru 
toksyczności spalin silnika pracującego w sa
mochodzie na biegu luzem, obliczenia pozio
mu hałasu procesu roboczego w pompie wtry
skowej oraz zużycia paliwa w cyklach jezd
nych przez samochody osobowe. Całość uzu
pełniona jest bogatym materiałem rysunkowym 
i doświadczalnym autora książki.

M. Gabzdyl

■ T a rg i  N o w o c z e s n y c h  
T e c h n o lo g i i

y  Młody inżynier to kopal-
f  m  m  nia pomysłów, chłonny

M  W W m  m  umysł łapiący nowinki i 
wtojKwma/AHdmiap wdrażający je  w życie 

z pasją. Często twórca 
niekonwencjonalnych po

mysłów dających zaskakujące rezultaty, ale 
także bywa tym, który opiniuje i wdraża no
woczesne technologie w przedsiębiorstwach. 
Dlatego też 18 marca br. na Wydziale Automa
tyki, Elektroniki i Informatyki Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach odbyły się Targi Nowo
czesnych Technologii.
Targi otworzył Dziekan Wydziału Automatyki, 
Elektroniki i Informatyki, prof. Jerzy Rutkow
ski. Dziekan, nawiązując do nazwy targów, po
równał mieszankę wybuchową jaką stanowią

24

studenci w połączeniu z nowoczesnymi tech
nologiami. Wiceprezydent Gliwic prof. Jan 
Kaźmierczak, otwierając targi zwrócił uwagę 
na ich inspirująca rolę w środowisku akademic
kim. Wykład inauguracyjny o temacie "Progra
mowanie genetyczne" poprowadził dr inż. Nor
bert Henzel. Studenci dowiedzieli się "jak zmu
sić komputery do tego co powinno być zrobio
ne, bez mówienia im dokładnie ja k  powinno 
być to zrobione
Wystawcami na Targach były czołowe między
narodowe firmy: Accenture, Apple, Cap Gemi- 
ni Emst&Young, Delphi Automotive Systems 
Poland, Emst&Young), które miały na celu 
prezentację najnowszych osiągnięć technolo
gicznych oraz prezentację swojej oferty studen
tom i absolwentom w momencie, kiedy rozpo
czynają szczegółowe planowanie swojej karie
ry zawodowej.
Podczas targów odbyły się również prezenta
cje wybranych firm oraz ich produktów. IBM 
zaprezentował serwer AS/400, który został 
przekazany w zeszłym roku na rzecz Wydzia
łu. Delphi zaprezentowało procesy technolo
giczne, które są używane w fabrykach w Pol
sce, a 1'Oreal pokazał się jako firma posiada
jąca jedno z większych laboratoriów chemicz
nych na świecie.
Organizatorem targów było Stowarzyszenie 
Studentów BEST Gliwice. Nie był to pierw
szy tego typu projekt, gdyż BEST Gliwice or
ganizuje także Targi Banków "Bank dla Stu
denta", podczas których studenci mają możli
wość wyboru oferty najlepiej dostosowanej do 
ich potrzeb oraz Targi "Nowoczesny Student", 
gdzie poza ofertą banków studenci mogą zapo
znać się z rynkiem szkół językowych i wybrać 

tę, w której chcieliby się uczyć. 
Jest również organizatorem 
programu VTVALDI - między
narodowych kursów nauko
wych w całej Europie, które 
cieszą się ogromnym zaintere
sowaniem wśród studentów, a 
sukces poprzednich targów 
zmotywował firmy do uczest
nictwa w całym przedsięwzię
ciu.
Patronat nad Targami objęli: 
Prezydent Miasta Gliwice prof. 
Zygmunt Frankiewicz, Prorek
tor Politechniki Śląskiej prof. 
Ryszard K. Wilk oraz Radio



Katowice i Gazeta Wyborcza, a pisały o nich 
także m.in. "Dziennik Zachodni" i "Nowiny 
Gliwickie". Więcej o targach na

ww w.best.gliwice.pl/tnt.
BEST Gliwice

■ Z a k o ń c z e n ie  53. O l im p ia d y  
F izy czn e j

I kwietnia br. odbyło się na Wydziale Mate
matyczno-Fizycznym zakończenie 53. Olim
piady Fizycznej w woj. śląskim zorganizowa
ne przez Komitet Okręgowy Olimpiady Fizycz
nej w Gliwicach. Te uroczystości mają już po
nad 10-letnią tradycję i jak zawsze zostały za
szczycone obecnością przedstawicieli Władz 
Uczelni, Wydziału Matematyczno-Fizycznego 
oraz Instytutu Fizyki. Przybyli: Prorektor ds. 
dydaktyki prof. dr hab. inż. Ryszard K. WILK, 
Prodziekan ds. nauki Wydziału Matematyczno- 
Fizycznego dr hab. inż. Jerzy BODZENTA, 
prof. PŚ1., z-ca dyrektora ds. dydaktyki Insty
tutu Fizyki dr hab. inż. Marian URBAŃCZYK, 
prof. PŚ1. Komitet Okręgowy Olimpiady Fi
zycznej reprezentowali: przewodniczący dr 
hab. Stanisław KOCHOWSKI, prof. PŚ1. oraz 
sekretarz mgr inż. Bogusław BURAK. Na uro
czystość zostali zaproszeni uczestnicy zawo
dów II stopnia doświadczalnego (9 uczniów) 
oraz ich nauczyciele fizyki. Uczestnicy zawo
dów II stopnia doświadczalnego to uczniowie, 
którzy uzyskali największe ilości punktów pod
czas zawodów stopnia wstępnego i pierwsze
go (te zawody odbywały się w szkołach, brało 
w nich udział 94 uczniów, wykonane przez nich 
prace byłe oceniane przez recenzentów Komi
tetu Okręgowego), a następnie w zawodach
II stopnia teoretycznego (zawody odbyły się 
w Politechnice Śląskiej i było do nich dopusz
czonych 53 uczniów). Spośród 
9 wyżej wspomnianych ucz
niów 3 zostało zakwalifikowa
nych do zawodów finałowych 
w Warszawie.
Uczestnicy zawodów II stopnia 
doświadczalnego otrzymali z rąk 
Prorektora prof. R.K. WIL
KA dyplomy JM Rektora Poli
techniki Śląskiej, które zwal
niają z egzaminu wstępnego 
z fizyki z oceną bardzo dobrą 
w przypadku starania się na 
studia w Politechnice Śląskiej.
Dyplomami z gratulacjami za

osiągnięcia swoich uczniów zostali również 
uhonorowani nauczyciele.
Podczas spotkania prof. R.K. WILK zapre
zentował krótko Politechniką Śląską, akcentu
jąc aktualne problemy i trendy w zakresie 
kształcenia w naszej Uczelni, w tym duże 
możliwości współpracy zagranicznej, a także 
zwrócił uwagę młodzieży na fakt, że studia 
z fizyki są prowadzone na Wydziale, który po
siada duży potencjał naukowy w tym zakresie, 
co znalazło wyraz w powołaniu na nim dwóch 
Europejskich Centrów Doskonałości i jed
nego krajowego. Prorektor przybliżył także ze
branym proces kształcenia inżynierów na 
uczelniach zagranicznych na przykładzie uczel
ni francuskich. Prof. M. URBAŃCZYK 
zaprezentował kiemnek fizyka techniczna (stu
dia magisterskie) oraz istniejące na nim spe
cjalności fizyka informatyczna i fizyka środo
wiska a także kierunek elektronika i telekomu
nikacja (studia inżynierskie) ze specjalnością 
optoelektronika i technika światłowodowa. 
W dyskusji nauczyciele wyrażali niepokój co 
do przyszłości Olimpiady Fizycznej, mając na 
uwadze obniżanie ilości godzin z fizyki 
w szkołach. Młodzież interesowały zasady na
boru na studia w warunkach nowej matury. Ze
brani wysłuchali także bardzo interesującego 
wykładu "Symetria budowy wewnętrznej a 
własności ciał" wygłoszonego przez prof. Je
rzego BODZENTĘ.

S. Kochowski

■ X II  K o n k u r s  C h e m ic z n y
W dniach 20 marca i 5 kwietnia br. odbył się 
XII Konkurs Chemiczny dla młodzieży 
szkól średnich z regionu śląskiego, organizo
wany przez Wydział Chemiczny Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach oraz Oddział Gliwicki
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Polskiego Towarzystwa Chemicznego. Patronat 
nad Konkursem sprawowali: Dziekan Wydzia
łu Chemicznego Politechniki Śląskiej w Gliwi
cach - prof. dr hab. inż. Jerzy Suwiński, oraz 
Przewodniczący Oddziału Gliwickiego Pols
kiego Towarzystwa Chemicznego - dr hab. inż. 
Krzysztof Walczak.
Podobnie, jak w latach ubiegłych, Konkurs 
składał się z dwóch części - pisemnej i labo
ratoryjnej. Część pisemna (odbyła się w dniu 
20 marca br.) miała charakter eliminacji, nato
miast zadania laboratoryjne (5 kwietnia br.) sta
nowiły finał Konkursu. W eliminacjach wzięło 
udział 312 uczennic i uczniów z 66 szkół śred
nich. Co ciekawe (i ważne dla organizatorów), 
uczestnicy pochodzili nie tylko z regionu Śląs
ka, ale także z Jasła, Tamowa, Wadowic i in
nych miast południowej i zachodniej Polski 
(reprezentowane były województwa: opolskie, 
śląskie, małopolskie i podkarpackie). Świadczy 
to o utrzymującej na przestrzeni kilku już lat 
popularności Konkursu wśród młodzieży. Do 
części finałowej zakwalifikowało się 37 najlep
szych uczestników i uczestniczek eliminacji. 
W części pisemnej Konkursu młodzież rozwią
zywała zadania testowe i problemowe, nato
miast w finale - niezbyt skomplikowane manu
alnie zadania laboratoryjne. Przed częścią pi
semną Konkursu odbył się wykład popularno
naukowy dra inż. Andrzeja Wojewódki pt.: 
"Przemysłowe materiały wybuchowe" ilustro
wany elektryzującymi słuchaczy pokazami. 
Konkurs był również - dla jego uczestników i 
ich nauczycieli - okazją do rozmów z władza
mi, pracownikami i studentami Wydziału. Lau
reatami trzech pierwszych miejsc w Konkur
sie zostali:
1. Adam Bzowski z IV LO im. S. Staszica 

w Sosnowcu
2. Karol Szymura z Zespołu Szkół nr 2 

im. W. Korfantego w Jastrzębiu Zdroju
3. Bartłomiej Stec z I LO im. S. Leszczyńskie

go z Jasła
Laureaci i finaliści otrzymali nagrody: pierw
szych pięciu otrzymało promesy stypendium 
ufundowanego przez mgr inż. Zbigniewa Wró
bla, Prezesa PKN ORLEN S.A. i członka Sto
warzyszenia Przyjaciół Wydziału Chemiczne
go. Zgodnie z regulaminem stypendium, otrzy
ma je ten spośród posiadaczy promesy, który 
rozpocznie studia na naszym Wydziale w bie
żącym roku. W przypadku, gdy więcej niż je 

den posiadacz promesy rozpocznie studia na 
naszym Wydziale, stypendium otrzyma ten, 
który uzyskał więcej punktów w Konkursie. 
Stypendium wynosi 500 zł miesięcznie i będzie 
wypłacane przez cały pierwszy rok studiów. 
Laureaci i finaliści otrzymali również nagrody 
rzeczowe ufundowane przez PKN ORLEN
S.A. - głównego sponsora Konkursu oraz przez 
pozostałych sponsorów ("SYNTAL", PTChem, 
ZNP, NSZZ "Solidarność"). Były to: discmany, 
telefon komórkowy i książki o tematyce chemicz
nej. Finaliści Konkursu oraz ich opiekunowie 
byli również podejmowani obiadem przez or
ganizatorów. Ponadto, zgodnie z uchwałą Se
natu Uczelni, dziesięciu najlepszych uczestni
ków konkursu uzyskało prawo przyjęcia na stu
dia na naszym Wydziale bez egzaminu. Dodat
kowo finaliści zainteresowani zakwaterowa
niem w domu studenckim podczas studiów 
będą mieli pierwszeństwo w otrzymaniu miej
sca (po spełnieniu wymaganych kryteriów). 
Wyróżniono również specjalnymi nagrodami 
nauczycieli chemii:
- mgr Bożenę Drapek z IV LO im. Staszica 

z Sosnowca za wkład pracy w przygotowa
nie zwycięzcy Konkursu (nagrodę ufundo
wał ZNP);

- mgr Barbarę Chlipałę z III LO im. A. Mic
kiewicza w Tarnowie za wkład pracy 
w przygotowanie największej liczby finali
stów Konkursu (fundatorzy nagrody: 
PTChem i NSZZ "Solidarność").

Zgodnie z umową zawartą dnia 8 maja 2003 
roku pomiędzy PKN ORLEN S.A. a Wydzia
łem Chemicznym Politechniki Śląskiej, w auli 
głównej Politechniki i innych pomieszcze
niach, w których odbywał się Konkurs umiesz
czone były banery i plansze z nazwą i logo 
Koncernu. Ponadto w trakcie uroczystego 
otwarcia Konkursu Dziekan Wydziału poinfor
mował uczestników i ich opiekunów (nauczy
cieli chemii), iż głównym sponsorem Konkur
su jest PKN "ORLEN", oraz że fundatorem 
najważniejszej i najbardziej prestiżowej nagro
dy Konkursu jest Prezes Koncernu - mgr inż. 
Zbigniew Wróbel. Rola koncernu w finansowej 
stronie Konkursu została również podkreślona 
w trakcie spotkania władz wydziału z nauczy
cielami (opiekunami uczestników Konkursu) 
oraz uroczystego wręczenia nagród konkurso
wych.

S. Krompiec



■ K o lo  M e c h a tr o n ik ó w  w  ak cji
W dniu 1 kwietnia br. odbyła się wycieczka 
studentów Wydziału Elektrycznego do Warsza
wy. Organizatorem wyjazdu było Naukowe 
Koło Mechatroników, działające przy Zakła
dzie Mechatroniki Instytutu Elektrotechniki 
Teoretycznej i Przemysłowej. Po czterogodzin
nej podróży autokarem 43 studentów i 8 pra
cowników dydaktycznych pod kierownictwem 
prof. Krzysztofa Kluszczyńskiego skierowało 
się w stronę Pałacu Kultury i Nauki, aby zwie
dzić wystawę "Idea Leonardo da Vinci - Ge
niusz i jego machiny".
Wszechstronność geniuszu Włocha znalazła 
wyraz w wielu działach nauki, sztuki, wojsko
wości, hydrodynamice, fizyce, anatomii, archi
tekturze, budownictwie i w wielu innych. 
Wszystkie machiny pokazywane na wystawie 
zostały wykonane według rysunków i opisów 
Leonarda da Vinci zawartych w Kodeksach i 
innych zespołach zapisków, zestawionych już 
po jego śmierci w roku 1519. Konstukcjom 
można było przyjrzeć się z bliska, dzięki cze
mu każdy mógł cofnąć się w myślach w cza
sy, w których żył wielki wizjoner Renesansu. 
Całość uzupełniały i uatrakcyjniały nowocze
sne formy prezentacji: terminale komputerowe, 
emisja filmów oraz plansze informacyjne. 
Uwieńczeniem wystawy było podziwianie pa
noramy miasta z tarasu widokowego na XXX 
piętrze PKiN.
Następnym punktem wycieczki było Semina
rium Naukowe, zorganizowane przez Centrum 
Doskonałości EESEMC - 5FP EU (Center of 
Excellence - Ecological and Highly Efficient 
Systems and Eąuipment for Electromechanical 
Energy Conversion) Instytutu Maszyn Elek
trycznych Politechniki Warszawskiej oraz 
przez Zakład Mechatroniki IETiP Politechniki 
Śląskiej.
Seminarium Naukowe otworzył Dziekan Wy
działu Elektrycznego Politechniki Warszaw
skiej - prof. dr hab. inż. Roman Barlik. Wykła
dy rozpoczęły się prezentacją tematów prac 
doktorskich Zakładu Maszyn Elektrycznych 
Politechniki Warszawskiej, dotyczących sepa
ratora magnetycznego, indukcyjnych silników 
wielofazowych oraz silników SRM. Ze strony 
Zakładu Mechatroniki IETiP tematy prac dy
plomowych przedstawił dr inż. T. Trawiński. 
Tematy dotyczyły: robota mobilnego z systemem 
wizyjnym, mikrorobotów zasilanych z baterii

słonecznych, czujników FSR (Force Sensing 
Resistors), napędów dysków optycznych, 
łożysk magnetycznych, cieczy magnetycznych, 
badań drgań w dyskach twardych, identyfika
cji parametrów dynamicznych silników VCM 
w dyskach twardych oraz materiałów z pamię
cią kształtu.
Z dużym zainteresowaniem został wysłuchany 
wykład Prof. G. Kamińskiego pt. "Silniki elek
tryczne o ruchu złożonym". Przedstawiono na 
nim silniki o wielu stopniach swobody: linio
we, liniowo-obrotowe, tubowe, kuliste (pier
ścienie Cardana, poduszka magnetyczna), dys
kowe, planetarne, z wirnikami toczącymi się 
itd. Prezentacja zakończyła się pytaniami oraz 
dyskusją, związaną z możliwościami zastoso
wań i perspektywami dalszego rozwoju. 
Następnie oddano studentów w opiekuńcze 
ręce pracowników Politechniki Warszawskiej. 
Rozpoczęła się bardzo ciekawa część wyciecz
ki - pokaz wybranych stanowisk Laboratorium 
Maszyn Elektrycznych i Laboratorium Dyna
miki. Studenci mogli się przekonać, iż urzą
dzenia przedstawione podczas prelekcji nie są 
tylko teorią. Uruchomiono większą część sta
nowisk laboratoryjnych i przedstawiono prak
tyczne realizacje niekonwencjonalnych prze
tworników elektromechanicznych.
Seminarium zaszczyciło swoją obecnością wie
lu pracowników Wydziału Elektrycznego Po
litechniki Warszawskiej, między innymi: Pro- 
fesor-Senior Eugeniusz Koziej oraz dyrektor 
Instytutu Maszyn Elektrycznych profesor An
drzej Pochanke.
Ostatnim punktem wyjazdu było zwiedzanie 
Starego Miasta oraz spotkanie uczestników 
wycieczki w wykwintnej restauracji na rynku 
Nowego Miasta. Ten czas wytworzył atmosfe
rę sprzyjającą integracji pracowników nauko
wych ze studentami, a prowadzone dyskusje 
dotyczyły nie tylko tematów naukowych.
Za wspaniałą organizację oraz pełną życzliwo
ści atmosferę wyjazdu należą się słowa szcze
gólnego uznania opiekunowi wycieczki mgro- 
wi M. Szczygłowi z Zakładu Mechatroniki In
stytutu Elektrotechniki Teoretycznej i Przemy
słowej.

Bartosz Woznikowski, Marcin Rdest 
studenci Wydziału Elektrycznego V roku

Relacja fotograficzna je s t zamieszczona na 
czwartej stronie okładki.

Red
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"Perspektywy" i "Rzeczpospolita" przeprowa
dziły doroczny ranking szkół wyższych, w któ
rym oceniano ponad 300 uczelni państwowych 
i prywatnych (z pominięciem uczelni artystycz
nych). Najwyższe miejsce w naszym regionie 
zajęła Politechnika Śląska; sklasyfikowano ją  
na 15 miejscu, co w porównaniu do ubiegłego 
roku oznacza poprawę o dwie pozycje. Także 
AWF Katowice zanotowała poprawę (z 72. na 
67. miejsce), za to Uniwersytet Śląski obsunął 
się z 27. miejsca na 30., a Śląska Akademia 
Medyczna z 24. na 32.
Przodują tradycyjnie uniwersytety: Jagielloń
ski i Warszawski, Politechnika Warszawska, 
UAM w Poznaniu i wylęgarnia kadr kierow
niczych naszego kraju, warszawska SGH. 
Ranking jak ranking, rezultaty zależą od przy
jętej metodologii. Cieszmy się ze' zwyżkowej 
tendencji, ale przede wszystkim życzmy naszej 
firmie, aby nie musiała się satysfakcjonować 
drugą dziesiątką.

Red.

■ K o n c e r t  na r z e c z  d z ie c i
Dom Dziecka nr 2, którego wychowankowie są 
przedmiotem szczególnej troski Władz Poli
techniki Śląskiej, podbudował swój budżet o 
17 tys. zł dzięki koncertowi charytatywnemu, 

jaki odbył się 23 kwietnia br. na placu Krakow
skim dzięki staraniom i pracy organizacyjnej

wychowawców i wychowanków tego Domu 
Dziecka. To już drugi koncert tego typu i - są
dząc po zaangażowaniu wykonawców i spon
sorów - na pewno nie ostatni. Na rzecz dzieci 
wystąpiły zespoły: PL, Chrząszcze, Sidney Po
lak, Czamo-Czami, T. Love oraz Patrycja Mar
kowska. Swoje umiejętności zaprezentował

zespół MDK "Pantery" (tańczą w nim również 
dziewczęta z Domu Dziecka nr 2). Pokaz tech
nik walki i samoobrony zaprezentowali funk
cjonariusze policji i straży miejskiej, Agencji 
Ochrony Centrum i słuchacze Studium Ochro
ny Victorius.
Wśród zaproszonych (i bardzo aktywnych - 
patrz fotografia) gości był również JM Rektor, 
prof. W. ZIELIŃSKI, na ręce którego mgr 
Magdalena Budny, dyrektor Domu Dziecka 
nr 2, wystosowała list z podziękowaniami.

Red.

KULTURA
•  K o n c e r t  K r y s t y n y  P r o ń k o
Ku radości wielu wielbicieli twórczości arty
stycznej Krystyny Prońko, koncert 1 kwietnia 
2004 r. w Klubie Pracowników Politechniki 
Śląskiej nie okazał się primaaprilisowym żar
tem. Piosenkarki tej nie trzeba nikomu przed
stawiać, ponieważ większość z wydanych 
przez nią płyt zawiera utwory, które stały się 
wielkimi i niezapomnianymi przebojami. Kry
styna Prońko uzyskała dyplom magistra sztu
ki z wyróżnieniem na Akademii Muzycznej 
w Katowicach, Wydział Jazzu i Muzyki Roz
rywkowej.
Podczas koncertu zgromadzona publiczność 

mogła usłyszeć "Papierowe 
ptaki", "Niech moje serce koły
sze ciebie do snu", walczyk 
z filmu "Halo Szpicbródka" czy 
piękne standardy jak "God 
Bless The Child" czy "Autumn 
Leaves". Koncert zakończył się 
gromkimi brawami, które za
owocowały bisami. Krystynie 
Prońko podczas koncertu towa
rzyszyli Paweł Serafiński (for
tepian i organy Hammonda) 
oraz Piotr Prońko (saksofon al
towy), którzy dali popis swojej 
gry także podczas wykonania 

instrumentalnego tematu z serialu "Jan Serce".
A. Rutkowska

•  W y s t a w a  m a l a r s t w a  E w y  
W i l c z y ń s k i e j

16 kwietnia w Klubie Pracowników Politech
niki Śląskiej odbył się wernisaż malarstwa Ewy 
Wilczyńskiej.



1

Autorka wystawy jest absolwentką Wydziału 
Malarstwa Akademii Sztuk Pięknych w Krako
wie. Dyplom uzyskała w 1976 roku w pracow
ni prof. Czesława Rzepińskiego. Mieszka i 
tworzy w Krakowie.
Tematem wystawy były pejzaże, portrety oraz 
sceny rodzajowe. Podział ten jest raczej umow
ny, gdyż nie są to przedstawienia realistyczne, 
lecz indywidualny świat wewnętrzny autorki.
Bogata materia malarska, faktura oraz kolor 
tworząjęzyk, którym mówi ona o tym co ulot
ne, chwilowe...
Malarstwo to afirmuje życie i prawdę. Te pięk
ne i nastrojowe prace, zarówno dynamiczne, 
jak i delikatne, pełne intymności kompozycje, 
sprawiają, że widzowie nigdy nie pozostaną 
obojętni wobec twórczości Ewy Wilczyńskiej.

Red.

S R O R X
■ N a j s i l n i e j s i
Reprezentacja Politechniki Śląskiej w trójboju siłowym zajęła I miejsce na Mistrzostwach Polski 
Szkół Wyższych! Reprezentanci 46 uczelni startowali w Supraślu k/Białegostoku w dniach 2-4 
kwietnia 2004 r. Także w klasyfikacji politechnik nasi reprezentanci zajęli I miejsce. Łącznie 
zdobyli 17 medali, w tym 4 złote, 8 srebrnych i 8 brązowych.
Michał Wandzik pobił rekord Polski w przysiadzie wynikiem 382,5 kg. To największy ciężar 
podniesiony (w przysiadzie) kiedykolwiek w Polsce!
A oto wyniki, których, biorąc pod uwagę niecodzienne osiągnięcia, nie wypada przedstawiać 
w skrócie (informacje w rubrykach to - po nazwisku - kolejno: wydział, waga, wynik, miejsce 
w klasyfikacji ogólnej, miejsce w klasyfikacji politechnik)'.

Piotr Kowalski, III r. RMF,
60 kg, 415 kg, V, III (brązowy 
medal);

Bartłomiej Gaweł, IV r. RE,
67.5 kg, 477,5 kg, VII, III (brą
zowy medal);

Marcin Gajdzik, III r. RAu,
82.5 kg, 572,5 kg, III (brązowy 
medal), II (srebrny medal);

Marcin Kijowski, III r. RE,
90 kg, 607,5 kg, V, II (srebrny 
medal);

Sebastian Dąbrowski, IV r.
RG, 90 kg, 700 kg, II (srebrny 
medal), I (złoty medal);

Artur Wróblewski, IV r. RAu, 100 kg, 760 kg, II (srebrny medal), I (złoty medal);
Michał Weiss, II r. RG, 110 kg, 635 kg, IX, VI;

Paweł Mosz, V r. RAu, H0 kg, 710 kg, III (brązowy medal), II (srebrny medal);
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04 Bartłomiej Bąk, IV r. RM, 125 kg, 820 kg, II 

(srebrny medal), II (srebrny medal);
Michał Matyjasik, IV r. RM, +125 kg, 710 kg,
III (brązowy medal), II (srebrny medal);
Michał Wandzik, V r. RAu, +125 kg, 857,5 kg, 
I (złoty medal), I (złoty medal).

Ten bezprecedensowy sukces wymagał ogromnej
pracy na treningach przez ostatnie dwa lata.
Wszyscy zasłużyli na gratulacje; zawody były
bardzo trudne i trwały długo: w sobotę - od wagi
w godzinach 6.00-8.00 do 2 w nocy, a w niedzielę

, , - od 6 00 waga, a od 8.00 start.
Mistrz w towarzystwie Władz Uczelni °

Wzajemna pomoc, asekuracja, dopingowanie,
ustalenia taktyczne - wszystko to wymagało od całej drużyny pełnej mobilizacji i koncentracji. 
Startujący w niedzielę Paweł Mosz, sam wspo
magający innych w sobotę, okupił to utratą 
(prawie) pewnego złotego medalu na rzecz srebr
nego. Zabrakło siły, ale skąd ją  wziąć, kiedy po
szło się spać o trzeciej nad ranem? Ale tego wy
magał zespół - wszyscy za wszystkich! Było 
nas wszędzie pełno - na pomoście i poza nim.
Wszyscy dziwili się, skąd w Politechnice tacy sil
ni ludzie?

Triumfuje trener S. Grymowicz

Gratulacje dla zawodników i ich trenera, 
mgra Stanisława Grymowicza, który, będąc 
już na emeryturze, poświęcił wiele swego wolne
go czasu, by tak dobrze przygotować reprezenta
cję. Podziękowania należą się też Łukaszowi 
Kędziorze (RMT, IV r.) i Mateuszowi Kukucz
ce (RB, IV r.), którzy wykonali wielką pracę, 
pomagając przy przygotowaniach do startu 
(rozgrzewka, ubieranie sprzętu, asekuracja, pilnowanie podejść itp.). Dopiero w takich sytuacjach 
można zrozumieć słowo "zespół".

Red.
{na podstawie relacji W Stasiaka, 

kierownika Działu Wyszkolenia 
Klubu Środowiskowego AZS)

■ A M Ś  w  J u d o
Kolejny raz niezwyciężeni drużynowo okazali się nasi reprezentanci na Akademickich Mi
strzostwach w Judo. Zawody rozegrano w ośmiu kategoriach wagowych. W jednej z kategorii, 
w kategorii OPEN wystartowały studentki. Mimo, iż można było się spodziewać takich wyni
ków naszych zawodników, to podczas zawodów nie obyło się bez niespodzianek, oczywiście na 
plus. Otóż do turnieju przystąpiło więcej uczelni niż przed rokiem, sklasyfikowano aż 7 drużyn. 
Dość sporym zaskoczeniem okazał się również wynik wywalczony przez reprezentantów Aka
demii Wychowania Fizycznego Katowice. Drużyna tej uczelni po raz pierwszy startowała w tej 
dyscyplinie i zajęła ostatecznie II lokatę. W zawodach udział wzięło między innymi 10 medali
stów Mistrzostw Polski Seniorów sprzed kilku lat. To sprawiło, że cześć walk stała naprawdę na 
bardzo wysokim poziomie. Nasi reprezentanci najlepsi okazali się w dwóch kategoriach 73 kg 
oraz 81 kg. A oto jak wygląda klasyfikacja generalna AMŚ w Judo:
1. Politechnika Śląska 58 pkt
2. AWF Katowice 22,5 pkt



I
3. WSEiA Bytom 21 pkt
4. UŚ Katowice 18,5 pkt
5. Politechnika Częstochowska 11,5 pkt
6. AE Katowice 3,5 pkt
7. Ś1AM 1,5 pkt
Zawody odbyły się 27 kwietnia br. na hali Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej.

A. Rutkowska

■ M P S z W  w  B i e g a c h  P r z e ł a j o w y c h
W Olsztynie k/Częstochowy spotkali się wszyscy biegacze-studenci, aby rozstrzygnąć, kto 
w XXII edycji Mistrzostw Polski Szkół Wyższych w Biegach Przełajowych jest najlepszy.

Do zawodów przystąpiło 73 reprezentacji z całej Polski. To mówi samo za siebie, że biegi są 
popularne wśród braci studenckiej. Na tak ważnych zawodach nie zabrakło naszych reprezen
tantów; poniżej wyniki, jakie uzyskali:
- klasyfikacja kobiet: Izabela Tymarkiewicz 8. miejsce, Wioletta Wojtowicz 42. miejsce, Bar

bara Żakowiecka 44. miejsce;
- klasyfikacja mężczyzn: Tomasz Miśkowiec 3. miejsce, Maciej Śniegórski 6. miejsce, Piotr 

Ogos 20. miejsce, Łukasz Warmuz 42. miejsce, Łukasz Wojtuszek 49. miejsce;
- klasyfikacja politechnik: kobiety 11. miejsce, mężczyźni 1. miejsce;
- klasyfikacja generalna: kobiety 42. miejsce, mężczyźni 5. miejsce.
Organizatorem zawodów była Wyższa Szkoła Pedagogiczna w Częstochowie.

A. Rutkowska

■ A M Ś  w  K o l a r s t w i e  G ó r s k im
Drugie eliminacje zaliczane do Akademickich Mistrzostw Śląska w Kolarstwie Górskim już tra
dycyjnie odbywają się w Gliwicach-Łabędach. W tym roku pogoda nie spłatała figla uczestni
kom i wielu z nich bez większych problemów pozwoliła dojechać do mety. W sumie do zawo
dów przystąpiło 11 studentek oraz 32 studentów z pięciu śląskich uczelni.

Nasi przełajowcy: od lewej Tomasz Miśkowiec, Maciej Śniegórski, Łukasz Warmuz, Piotr Ogos,
klęczy Łukasz Wojtuszek
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W klasyfikacji kobiet 
najszybciej do mety 
dotarła studentka AWF 
Katowice, zaś najlepiej 
jeżdżącą gliwiczanka 
okazała się Iwona 
Seweryn, która na me
cie zameldowała się 
jako trzecia. Wśród 
mężczyzn zaś pierwsze 
cztery miejsca należały 
do studentów Politech
niki Śląskiej. Dość 
duża liczba naszych re
prezentantów w tych 
zawodach pozwoliła 
na obronienie I miejsca 

Od lewej na podium: Paweł Wiendlocha, Wojciech Halejak, sprzed roku na trasie
Paweł Urbańczyk, wszyscy studenci Politechniki Śląskiej wiodącej po Lesie

Łabędzkim. Oto wyniki klasyfikacji generalnej AMŚ w kolarstwie górskim:
1. Politechnika Śląska
2. Akademia Ekonomiczna
3. Śląska Akademia Medyczna
4. Akademia Wychowania Fizycznego
5. Uniwersytet Śląski.
Zawody odbyły się 25 kwietnia br., a ich organizatorem był Ośrodek Sportu Politechniki 
Śląskiej.

A. Rutkowska

■ M P P  w  s i a t k ó w c e
Ostatni weekend kwietnia na obiektach sportowych AGH Kraków i Uniwersytetu Jagiellońskiego 
upłynął pod znakiem siatkówki. O miano najlepszych w XXII edycji Mistrzostw Polski Poli-
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XXII MISTRZOSTWA POLSKI 
POLITECHNIK 

W PIŁCE SIATKOWE! 
- kKOBIFT-, I ^MĘŻCZYZN

Dziewczyny z Politechniki Śląskiej ze swoim trenerem, mgr. Wojciechem Czaplą



technik walczyło 15 reprezentacji z całej Polski. Podczas zawodów wiele spotkań stało na bar
dzo wysokim poziomie, a to za sprawą tego, iż wiele studentek i studentów to zawodnicy zespo
łów ligowych. Spowodowało to również wyraźne różnice w umiejętnościach, jakie reprezento
wały poszczególne drużyny. Drużyna kobieca Politechniki Śląskiej w całym turnieju rozegrała 
cztery mecze. Jedno zwycięstwo i jedna przegrana w meczach eliminacyjnych pozwoliły naszym 
studentkom wyjść z grupy na II miejscu. W ćwierćfinałach gliwiczanki trafiły na wicemistrzy- 
nie całego turnieju, drużynę Politechniki Poznańskiej, i przegrały z nimi 0:2. Mecz o 7 miejsce 
w końcowej klasyfikacji z drużyną Politechniki Warszawskiej zakończył się zwycięstwem na
szej reprezentacji.
Początek zawodów drużyny męskiej Politechniki Śląskiej zaczął się podobnie jak ich koleżanek 
z uczelni. Po meczach eliminacyjnych nasi reprezentanci w swojej grupie byli na drugim miej
scu. W rozgrywkach ćwierćfinałowych gliwiczanie wygrali mecz 2:0 z drużyną Politechniki Wro
cławskiej, natomiast wynik potyczki z Politechniką Częstochowską, jak się później okazało - mi
strzami turnieju, okazał się niekorzystny dla naszych. Mecz o 3 miejsce Mistrzostw z Politech
niką Warszawską niestety także zakończył się przegraną 1:2 reprezentacji Politechniki Śląskiej. 
Organizatorem zawodów był Klub Uczelniany AGH Kraków.

A. Rutkowska
■ J u d o  - j u n i o r z y
• 3 kwietnia br. rozegrano w Bytomiu II Eliminacje Regionu Południe do Ogólnopolskiej
Olimpiady Młodzieży z udziałem 177 zawodników i zawodniczek z 42 klubów z czterech wo
jewództw. Kwalifikacje uzyskało 15 (+1 rezerwowy) naszych reprezentantów.
• 10 kwietnia br. w Karwinie odbył się międzynarodowy turniej juniorów i młodzików 
z udziałem 150 zawodników i zawodniczek z Czech, Polski i Słowacji. Zawodnicy AZS Gliwice 
jak zwykle zdominowali turniej, przywożąc 5 złotych medali, 4 srebrne i 3 brązowe. Tylko jed
na zawodniczka wróciła bez medalu.
Zawody odbyły się na koszt rodziców.
• W dniach 16-18 kwietnia br. w Koszalinie zostały rozegrane Mistrzostwa Polski juniorów/ 
juniorek z udziałem całej krajowej czołówki. Gliwiccy zawodnicy przywieźli z nich 2 medale: 
srebrny - Marta Biernacka (44 kg), brązowy - Aleksander Kowalski (73 kg). O finał otarła się 
Agnieszka Kluk (52 kg), ale ostatecznie zajęła V miejsce. Nie powiodło się natomiast naszemu 
najbardziej utytułowanemu zawodnikowi, Ignacemu Rudawcowi (66 kg), który odpadł po nie
oczekiwanej porażce.
• 17 kwietnia br. w Żylinie został rozegrany międzynarodowy turniej juniorów młodszych i 
dzieci, z udziałem 257 zawodników/zawodniczek z Czech, Polski i Słowacji. Z dziewięciu na
szych zawodników ósemka wraca z medalami. Jako ciekawostkę warto odnotować, że jedyną 
zawodniczką na zawodach była Katarzyna Żyła (30 kg), która, w braku przeciwniczek, starto
wała razem z chłopcami. Nie przeszkodziło jej to w zdobyciu srebrnego medalu!
Zawody były w całości sfinansowane przez rodziców.

Cz. Garncarz

■ S z a c h y
• W tym roku Śląski Związek Szachowy obchodzi jubileusz 80-lecia. Uroczystości jubileuszo
we odbyły się w dniach 17-18 kwietnia w Starochorzowskim Domu Kultury. Zapoczątkowane 
zostały mszą św. w kościele pw. św. Marii Magdaleny, a potem odbyła się uroczysta akademia, 
w czasie której zasłużeni działacze, trenerzy oraz zawodnicy otrzymali pamiątkowe medale i dy
plomy.
W drugim dniu zorganizowano finał Pucharu 80-lecia Śląskiego Związku Szachowego im.
Romana Bąka oraz mecz pokoleń: reprezentacja powyżej 60 lat vs reprezentacja poniżej 18 lat 
na dziesięciu szachownicach.
W meczu o pierwsze miejsce AZS Politechnika Śląska Gliwice pokonał zespół Hetmana Czę
stochowa wynikiem 3,5:2,5. Punkty dla AZS-u zdobyli: Jacek Dubiel, Piotr Stefanek, Michał 
Flasiński po 1 p. oraz Aleksandra Wojciechowska 0,5 p. Zwycięzcy otrzymali okazały puchar 
ufundowany przez marszałka województwa śląskiego.
W meczu pokoleń wygrała stara gwardia wynikiem 5,5:4,5.
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20
04 • W dniach od 28 kwietnia do 4 maja br. w Turku (woj. wielkopolskie) rozegrano finał Mi

strzostw Polski Juniorów do lat 14 w ramach X Olimpiady Młodzieży w sportach halowych. 
Był to udany start szachistów AZS-u Politechniki Śląskiej Gliwice.
W gmpie 47 zawodniczek Magdalena Krasnodębska zdobyła brązowy medal. Ten wynik za
owocował powołaniem Magdy do Akademii Szachowej Polskiego Związku Szachowego i dał 
jej prawo startu w przyszłorocznych Mistrzostwach Polski.
Jej kolega klubowy Piotr Wojciechowski zajął wysokie 7 miejsce w grupie 47 chłopców. 
Piotr zakwalifikował się do półfinałów MP na rok 2005.
Wyniki Magdy i Piotra uplasowały nasz klub na drugim miejscu w ogólnopolskiej klasyfikacji 
klubowej.
Trenerem obojga zawodników jest Roman Kaula.
Sekcja Szachowa AZS Politechniki Śląskiej dziękuje Samorządowi Miasta Gliwice za okazaną 

pomoc finansową. _ Kocela

KRONIKA ŻAŁOBNA
W dniu 28 kwietnia 2004 roku zmarł d r  h a b . inż . A le k s a n d e r  Ż y w ie c ,  p r o fe s o r
P o l i te c h n ik i  Ś lą sk ie j ,  kierownik Katedry Maszyn i Urządzeń Elektrycznych Wydziału 
Elektrycznego.
Od 1961 roku pracował nieprzerwanie w Politechnice Śląskiej w charakterze nauczyciela aka
demickiego, przechodząc kolejne szczeble kariery dydaktycznej i naukowej. Był pracownikiem 
niezwykle uczciwym w pełni zaangażowanym w działalności dydaktycznej, naukowej i organi
zacyjnej w ramach Katedry (Instytutu) i Wydziału Elektrycznego. Dzięki ogromnej pracy i ta
lentowi dydaktycznemu Jego wykłady oraz seminaria były bardzo rzeczowe i cieszyły się uzna
niem studentów. Był autorem bądź współautorem 4 podręczników akademickich oraz 13 skryp
tów, promotorem ponad 100 prac dyplomowych studentów studiów magisterskich i inżynierskich. 
W ciągu 43-letniej pracy zawodowej pełnił różne funkcje organizacyjne na Wydziale Elektrycz
nym Politechniki Śląskiej, między innymi jako: kierownik Oddziału Zamiejscowego 
w Rybniku (1973-1975), kierownik studiów zaocznych (1975-1981), prodziekan ds. studiów dla 
pracujących (1981-1987). Ponadto w Instytucie Maszyn i Urządzeń Elektrycznych pełnił funk
cję kierownika zespołów naukowo-dydaktycznych (1981-1985) oraz zastępcy dyrektora Instytu
tu ds. Nauczania i Wychowania (1985-1994). Od 2000 roku był kierownikiem Katedry Maszyn i 
Urządzeń Elektrycznych.
Jego zainteresowania naukowo-badawcze obejmowały problemy związane z opracowaniem mo
deli matematycznych maszyn elektrycznych prądu przemiennego, analizę i badania oraz projek
towanie energoelektronicznych układów zasilania maszyn elektrycznych, algorytmy sterowania 
maszyn elektrycznych.
Z tej dziedziny był autorem bądź współautorem ponad 100 publikacji naukowych, 2 patentów 
oraz ponad 110 niepublikowanych prac naukowo-badawczych i ekspertyz dla przemysłu.
Był rzeczoznawcą SEP oraz członkiem Sekcji Maszyn Elektrycznych i Transformatorów Komi
tetu Elektrotechniki PAN.
Za działalność dydaktyczną i naukową otrzymał odznaczenia: Złoty Krzyż Zasługi, Medal Edu
kacji Narodowej, Srebrną Odznakę SEP, Odznakę Zasłużonemu dla Politechniki Śląskiej oraz 
Odznakę Zasłużonemu dla Energetyki.
Uroczystości pogrzebowe odbyły się 30 kwietnia na Cmentarzu Centralnym w Gliwicach.
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